
A AOSZF 60. évfordulójának
méltó megünneplésére 

készül az egyetem
Politikai munkánk homlok

terében a Nagy Októberi Szo
cialista Forradalom 60. évfor
dulója áll. Méltóképpen kí
vánjuk megünnepelni nem 
csupán a jubileum napjára 
korlátozva a megemlékezést, 
hanem a tanévkezdéstől fogva 
folyamatosan a programok 
sokszínű kavalkádján át.

A párt-végrehajtóbizottság
határozata alapján az elkö
vetkezendő két-három hónap
ban az egyetemünkön folyó 
politikai nevelőmunka vala
mennyi szintjén és ennek 
minden lényeges mozzanatá
ban a központi helyre a 
NOSZF-ra való emlékezés és 
Október örökségének mélta
tása kerül oly módon, hogy 
mindez a múlt történelmi ese
ményeivel összhangban is el
sősorban a jelennek és a jövő
nek szóló politikai mondani
valót közvetítse.

A jubileum jegyében három 
tudományos rendezvényre ke
rül sor egyetemi nyilvános
sággal a meghívottak és az ér
deklődők részére. A termelési 
viszonyok témakörében már 
megtartotta a pg. tanszék tu
dományos konferenciáját.

Október végén az általá
nos kar I-es pártalapszcr-

vezete tudományos ülést 
rendez a Szovjetunió új 
alkotmányának tervezeté
ről. November elején a 
tudományos szocializmus 
tanszék és pártcsoportja 
szovjet vendégek részvé
telével nyilvános ünnepi 
tanszéki értekezleten em
lékezik meg az évfordu

lóról.
A KISZ-bizottság javaslata 

alapján az alapszervezetekben 
működő vitakörök az első 
félév során mindenütt az év
fordulóra • kiadott politikai 
irányelveket dolgozzák ki. A 
Nagy Októberi Szocialista For. 
radalom világtörténeti jelen
ségének méltatására szentel
nek egy-egy előadást a szak- 
szervezet gondozásában folyó 
politikai oktatás minden tan
folyamán.

„Ifjúmunkás diákszeminá
riumot” rendez október 
26-án KISZ-bizottságunk 
a IX. kerületi KlSZ-bi- 
zottsággal közösen. Az 
egésznapos szeminárium 
lebonyolítására a Szovjet 
Kultúra Házában került 
sor színes programok ke

retében,

ahol diavetítéssel összekap
csolt élménybeszámolók hang
zanak el a szovjet építőtábo
rokról. Elbeszélgetnek a Szov
jetunió gazdasági, politikai 
életéről.

Októberben a Polvax is 
műsorára tűzi a Szovjet
uniót és a Nagy Októberi 
Szocialista Forradalmat.

A téma előadója Dolmányos 
István.

Október és november folya
mán a fővárosi egyetemekhez 
intézett felhívással „tömeg
sport-kupát” rendez egyete
münk két sportágban, kosár
labdában és lövészetben.

A Nagy Októberi Szocialista 
Forradalom 60. évfordulója 
méltó megünneplésének elő
készítésére és lebonyolítására, 
a különféle jubileumi rendez
vény koordinálására a párt
végrehajtóbizottság operatív 
bizottság megalakulását kez
deményezte.

A bizottság tagjai: Barla- 
Szabó Ödön (MSZBT), 
Jendrolovics Pál (KISZ- 
vb), Mihály Albert (szb), 
Palánkai Tibor (rcktorhe- 
lyettes), Poller Imre 
(pvb), és Vadász István 

(rektori titkár).

„Sokszor délután 4-ig is van
nak előadások, és mire haza
érünk, már elég fáradt az em
ber ahhoz, hogy leüljön tanul
ni. De ahogy a II. évesektől 
hallottuk, távolság ide-oda, 
visszasírják a törökbálinti kol
légiumot . . . ” KOLLÉGIUMI 
ÉLET TÖRÖKBÁLINTON. 
Riport a 3. oldalon.

„Szóval itt nem csodaszerre 
gondolok, de azért szeret
ném elérni, hogy ha a KISZ- 
csoport egyik tagját már he
tek óta nem látta, azért kér
dezze meg tőle: mondd csak, 
te miért jöttél erre az egye
temre, miért vagy itt?” HÜSZ 
ÉV UTÁN ÚJRA DÉKÁN. 
Riport a 7. oldalon.

„Mi is álhumánus módon 
az előadás hosszával, a színé
szek izzadtságával, a kiabálás 
mértékével egyenes arányban 
mérjük a produkció eszmei, 
művészi értékét? Vagy talán 
Shakespeare-t tapsoltuk?
Megvan ő már nélkülünk is. 
Ügy látszik, elfogadjuk azt a 
lassan már meggyökercsedett 
nézői attitűdöt, hogy bármit 
is kapunk a színházban, azt 
illedelmesen megtapsol nik.” 
TETSZIK VAGY NEM TET
SZIK, AZ ITT A KÉRDÉS. 
Cikk a 6. oldalon.
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A tartalomból
„Természetes, hogy van és 

lesz is ellenzék minden válto
zásnál. Sőt, a pártbizottságnak 
is kell bátorítani a jövőben a 
kritikai szellemet. Fórumot 
kell, hogy kapjon az ellenvé
lemény, hogy vitázni tudjunk 
vele.” A KÉPZÉSKORSZERŰ
SÍTÉS EDDIGI MUNKÁLA
TAINAK ÉRTÉKELÉSE. Cikk 
a 4. oldalon.

„A közvéleményt sokkal 
inkább formálják például Né
meth László vagy Illyés Gyula 
drámái, mert nagyon értékes 
művészi alkotások, de a tör
téneti valóságot nem biztos, 
hogy mindig marxista módon 
és a valóságnak megfelelően 
tükrözik. . .  A baj az, hogy az 
emberek azt fogadják el tör
ténelemként.” A TÖRTÉNET
ÍRÓ SZABADSÁGA. Cikk az
5. oldalon.

„Az asztalok között tenyér
nyi helyen spanyol teenagerek 
járják a flamengót, szteppci
pő nélkül és kasztanyetta hí
ján tapsolva, lábbal dobolva.” 
SPANYOL KÉPESKÖNYV. 
Élménybeszámoló a 6. oldalon.
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Igyál jóbarátom ... Fotó: Fáth Péter

H a s z n o s

együ ttm ű k öd és
f i í í í ' r / «  A. H . Samirnovvah 
a 3MESXI tanszék vezetőjével

Mint ahogy már arról hírt adtunk, szeptember 27-én vette 
kezdetét az az október 6. konferencia, amelyet a politikai gaz
daságtan tanszék rendezett a MESZI pg oktatóinak részvéte
lével a Nagy Októberi Szocialista Forradalom 60. évfordulójá
nak tiszteletére. A konferencián a termelési viszonyok proble
matikája szerepelt hét előadás keretében.

A tanácskozás szünetében sikerült rövid interjút készíteni 
a szovjet delegáció vezetőjével, Alekszandr D. Szmirnov elv
társsal, a MESZI tanszék vezetőjével, az Ekonomicseszkije
Nauki folyóirat szerkesztőjével.

— Hogyan alakult a két 
politikai gazdaságtan tanszék 
között az együttműködés?

— Nagyon gyümölcsözően 
fejlődik, de mielőtt ezt a fej
lődést ecsetelném, szabadjon 
elmondanom, hogy ennek a 
közös munkának már lassan 
tízéves története van. Eddig is

mindig sikerült a közös mun
kát gazdagítani, sokoldalúbbá 
tenni, ez történik most is. Még 
tart ez a konferencia, de mi 
már gondolunk a konferen
ciákon kívüli együttműködés 
megszervezésére, így például 
közös tanulmányok kiadására, 
oktatók közös továbbképzésé
re.

— Hogyan ítéli meg a ta
nácskozás színvonalát?

— Nagyon bonyolult kérdé
seket vitatunk meg, olyanokat 
amelyek sokoldalú megközelí
tést igényelnek. Volt olyan 
téma, amely bevezető referá
tum után 14 hozzászólást vál
tott ki. Ezzel azt hiszem a vi
ta színvonalának magasságát 
is érzékeltettem. További ku
tatást igényel még számos 
most felvetett probléma. Van
nak apró véleménykülönbsé
gek, de ezek inkább csak kel
lemesen fűszerezik a vitát. A 
fő, elvi kérdésekben egyetér
tünk.

— Milyen tanulságokat 
vonhat le Szmirnov elvtárs a 
konferencia után?

— Nagyon pozitívakat. Mint 
már előbb érintettem az 
egyetértést, sok kérdést tisz
táztunk most, sikerült egy

séges véleményt kialakíta
nunk, s látjuk még min kell 
tovább gondolkodnunk. A két 
tanszéket jelenleg a legjobban 
érdeklő téma a szocializmus 
gazdasági alaptörvénye. Ál
láspontjaink itt is közeled
nek egymáshoz, elképzeléseink 
biztos találkoznak majd, s 
akkor megszületik a megoldás.

— Milyenek voltak a ma
gyar referátumok?

— Nagyon érdekesek és 
sokrétűek. Csak nagyon sze
rettük volna, ha e’őire írásban 
megkaphattuk volna a vázla
tokat, akár magyarul is. Azért 
enélkül is jól tudtuk követ
ni a magyar kollégákat, de 
legközelebb jó lenne ezt meg
oldani.

— Vannak-e tervek, hogy a 
tanácskozás anyagát publikál
ják a Szovjetunióban?

— Ennek is az a feltétele, 
hogy írásban megkapjuk az 
anyagot, ami aztán az illeté
kes szakfolyóiratok legköze
lebbi számában egy rövid ki
vonat formájában már közöl
hető.

— Milyen tervek vannak a 
jövőben az együttműködésre?

— Október végén elkészül 
az új munkaterv, amelyben 
szóba kerülnek az együttmű
ködés már említett formái 
(publikációk, továbbképzés) 
valamint speciális tanfolya
mok szervezése, két-három- 
hónapos időtartammal.

— Mit tud mondani Szmir
nov elvtárs a szovjet és a 
magyar pg.-oktatásról?

— Ügy vélem, nincsenek je
lentős különbségek, elvileg 
egységes álláspontot képvisel
ve állhatunk a diákjaink elé 
mi is, és magyar kollégáink is.

Befejezésül engedjék meg, 
hogy a lap hasábjain keresz
tül is megköszönjem a szíves 
vendéglátást, a jó munkafel
tételeket, a városnézést és a 
lehetőséget, hogy jobban meg
ismerhettük az önök szép or
szágát és fővárosukat. Külön 
köszönet illeti mindezért ven
déglátónkat és barátunkat. 
Szabó Kálmán elvtársat.

— Köszönjük a beszélgetést 
és további sikereket kívánunk 
az együttműködéshez.

Tóth E r ik a -  
Köves András

Szerződéskötés
Iraki vendégeink, Taha I. A1 Abdulla, a Bagdadi Egyetem

rektora és Hadi Abbas Hameed, a közgazdasági kar dékánja 
és dr. Berend T. Iván egyetemünk rektora szeptember 22-én 
csütörtökön délelőtt 11 órakor kétoldalú megállapodást írtak 
alá, a két egyetem közötti együttműködésről.

Az angol nyelvű szerződés oktatók, tudományos kutatók 
és nem adminisztratív dolgozók, egyetemisták cserelátogatá
sát teszi lehetővé. Ennek célja, hogy hasznos eszmecserére, 
előadások tartására kerüljön sor. Ezenkívül a szerződésben 
szerepel ösztöndíjas kutatók, vendégoktatók fogadása, ‘illetve 
kiküldése is. Könyvtárközi együttműködést, közös szeminá
rium szervezését is tervezik.

Jelenleg Lázár György, a Minisztertanács elnöke Szaddam 
Husszeinnek, az Iraki Köztársaság Forradalmi Parancsnoki 
Tanácsa alelnökének meghívására hivatalos látogatásra Irak
ba utazott, ahol magyar—iraki együttműködési szerződést ír
nak alá. Ennek keretében — előreláthatólag 1978-tól — lép 
majd életbe a két egyetem közötti megállapodás.



A  nyelvi intézet jubileum i 
programja

A nyelvi intézet orosz nyel
vi tanszéke a Nagy Októberi 
Szocialista Forradalom 60. év
fordulója alkalmából „orosz 
nyelvi” versenyt, műsoros meg
emlékezést és klubdélutánt 
szervez.
Orosz nyelvi verseny
A versenyen csak azok a 

hallgatók indulhatnak, akik az 
orosz nyelvet a hazai nyelvok
tatási keretek között tanulták. 
Jelentkezés október 15-ig a 
csoportvezető tanárnál.

A versenyt két kategóriában 
rendezzük:» A) az I—II. évfolyam hall

gatói számára
B) a III—IV. évfolyam hall

gatód számára.
A verseny mindkét kategó

riáiban írásbeli és szóbeli rész
ből áll. Írásbeli részét október 
30-án 14—16 óráig tartjuk a 
Központi épületben. A szóbe
li verseny november 2-án 14 
órakor kezdődik a nyelvi inté
zetben.

írásbeli feladatok:
A) 1. 15 soros orosz szöveg

fordítása magyarra
2. 15 soros magyar szöveg 

fordítása oroszra
B) 1. 15 soros magyar szöveg

fordítása oroszra
2. Fogalmazás egy meg

adott témáról
Az írásbelin szótár hasz
nálható.

A jeligés versenydolgozato
kat az orosz nyelvi tanszék ál
tal kijelölt bizottság javítja. A 
szóbeli döntőre a legjobb dol

gozatok írói jutnak el. A dön
tőbe jutottak névsorát október 
31-ig kihirdetjük.
A szóbeli verseny feladatai:
1. 10—15 soros szöveg felol

vasása
2. egy téma szabad kifejtése 

kép vagy szituáció alap
ján.

3. kb. 5 mondat tolmácsolá
sa magyarról oroszra.

A verseny sorrendjét öt-öt 
fős zsűri állapítja meg.

A díjak mindkét kategóriá
ban:

I. díj 500 Ft, II. díj 300 Ft, 
IU. díj 200 Ft.

A díjakat a november 3-án 
tartandó ünnepségen adtuk át 
a helyezetteknek.
Műsoros megemlékezés

A műsoros megemlékezést
3-án, délután fél 3-kor tartjuk 
a nyelvi intézet színháztermé
ben. Minden érdeklődő hall
gatót meghívunk. Az orosz 
nyelvű műsort hallgatóink ad
ják.

Klnbdéltitán
A műsoros megemlékezés ke

retében játékos vetélkedővel 
egybekötött klubdélutánt ren
dezünk, amelyen a nyelvet 
gyengébben tudó hallgatók is 
részt vehetnek, sőt nyerhetnek 
is.

Horváth Istvánná
Orosz Nyelvi Tanszék 

MSZBT felelős

Lakógyűlés
a Varga Jenő Kollégiumban

Szeptember 29-én lezajlott a 
lakógyűlés a Kinizsi-kollé
giumban. A meghívottak közül 
jelen volt Stark Antal rektor
helyettes, Papp Béla főmér
nök, Pakonyi Mihály DJB-s.

A kollégium alkalmazottai 
szintén részt vettek a lakógyű
lésen. A 70 fős küldöttből je
len volt 67. A gyűlés elnöke 
Karaszek Judit volt.

A régi DB tagjai közül Szo- 
ta Margit, Retezi Katalin és 
Tóth Ágnes a volt DB-titkár 
nem vállalták tavalyi funk

ciójukat. A megválasztott új 
DB:

Bősze László III. ngb-tit- 
kár, Kiss Ágnes IV. bel- 
ker. titkárhelyettes, Jakab 
Irén IV. Ipar szervező tit
kár, Gábor Imre V. ngt. 
kultúrfelelős, Zelhofí'er 
Róbert IV. külker Stúdió, 
Karai Klára III. ipar 
sportfelelős, Hálák Éva 
III. ipar, Nagy Ilona III. 
ipar, Tóth Ágnes IV. ipar 

tanulmányi felelős.

FELHÍVÁS!
Idén ünnepeljük a NOSZF 60. évfordulóját. Ünnepelni, 

emlékezni sokféleképpen lehet. Felhívunk benneteket: vegyetek 
xrészt azon a vetélkedőn, amelyet az évforduló tiszteletére 
rendezünk.

Felkészültségetek, versengésetek lehet biztosítéka e jelen
tős évforduló méltó megünneplésének!^

Néhány szót magáról a vetélkedőről:
6—6 fős csapatok indulhatnak, melyek október 15-ig ad

hatják le nevezésüket a KISZ-bizottságon, vagy a kari agit.- 
prop. titkároknak. ,

A téma: a SZU története, politikai eseményei, gazdasági 
élete, tudományos eredményei, művészete a századfordulótól 
napjainkig. . .  ̂ .

A november 4-i döntőbe az a legjobb 8—10 csapat jut be, 
amely legsikeresebben veszi az október végéig lebonyolódó
elődöntő akadályait.

S végül a díjakról:
I. díj 10 000 Ft értékben 

II. díj 6 000 Ft értékben
III. díj 4 000 Ft értékben

IV—VI. díj tárgyjutalmak
valamint az I—III. helyezettek előnyt élveznek a SZU-beli 
építőtáborba való jelentkezésnél.

A felkészülésnél segíteni fog az alábbi irodalmak tanul
mányozása: Dolmányos István: A Szovjetunió története; 
Gyurkó László: Lenin — október; Bakcsi György: Forradal
mak, Háborúk, Irodalom; Az SZKP XXV. Kongresszusa 
(Kossuth 76); Az SZKP története (Kosuth 72); dr. Paldi And
rás: A SZU gazdaságirányítási rendszere; Uj magyar encik
lopédia 7. kötet; SZU (Képes földrajz); A Nagy Oktober (Ké
pes Történelem); SZU útikönyv stb., valamint a SZU című 
folyóirat számai. ,

Várjuk a jelentkezéseket és sok sikert a felkészüléshez.
KISZ Bizottság

Még minden s z é p .. .  Fotó: Fáth Péter

A  P IH E N É S  É V E I  K Ö V E T K E Z N E K
Huszonhét év az egyetemen

A  sok-sok, é v i odaadó  m u n -  
* *  k a  u to lsó  h á ro m n e g y e d  

ó rá já t e g y ü tt  tö l tö t te m  a 
n y u g d íjb a  v o n u ló  K ép es  La- 
jo s n é v a l, a k e r e s k e d e lm i Icar 
d é k á n i h iv a ta lá n a k  v e ze tő jé 
v e l, s z e p te m b e r  30-án. M ég  
e ze k b e n  a d é lu tá n i p e rc e k b e n  
is a k a d t eg y -e g y  in té z n i v a ló 
ja , d e  a zé r t va la h o g y  é rző 
d ö tt  a kü lö n ö s  a lk a lo m  h a n 
g u la ta  is. V irá g  d ís z íte tte  a z  
a sz ta lá t, s v o lt o ly a n  lá to g a 
tó ií, a k i g o ndosan  vá lo g a to tt  
cso ko rra l a k e zé b e n  é r k e z e tt  
a d é k á n ib a . E lőző  n a p  b ú c sú z
ta t tá k  e l a k e re s k e d e lm i ka r  
K IS Z -e s e i  és a ka r  v e ze tő sé 
ge. E lé r z é k e n y ü lt ,  a m ik o r  erre  
g o n d o lt, n e m  is s z á m íto tt  
ily e n  szép  b ú csú z ta tá sra .

K ép es  L a jo sn é  27 és fé l 
é v e t tö ltö tt a z  e g y e te m e n :

„1950-ben, m ég  a S ze rb  u t 
cá b a n  k e zd te m , a ta n u lm á 
n y i  o s z tá ly  v e ze tő je  m e lle t t

v o lta m  titk á rn ő . J ó l e m lé k 
sze m , a z  első  é v re  a k k o r  700 
e m b e r t v e t te k  fe l . 1952 ta v a 
szá tó l ta g o za to n  d o lg o z ta m , a 
m á so d é v e n . A k k o r  ú g y  vo lt, 
ho g y  c sa k  a m á so d ik  é v  u tá n  
s z a k o so d ta k  a h a llg a tó k . E gy  
é v v e l k é ső b b  az e ls ő é v e se k h e z  
k e rü lte m , m a jd  1955 ta v a 
s zá n  h e ly e tte s íte n i u g ro tta m  
be a k e re s k e d e lm i k a r  d é k á n i  
h iva ta lá b a , s 1956 óta e z  az  
á lla n d ó  h e ly e m . Igaz, hogy  
k ö zb en , 196S és 1972 k ö zö tt  
ig a zg a tá si titk á rsá g , s é v fo 
ly a m  fe le lő sö k  v o lta k , d e  a z 
tá n  v is s za á llt a k a r i d é k á n i  
h iv a ta lr e n d sze r . N a g yo n  b o l
dog  va g y o k , ho g y  e zen  a k a 
ro n  d o lg o zta m . B á r a z u tó b b i  
id ő b e n  k is sé  k e v e se n  v o ltu n k ,  
íg y  tú l  so k  v o lt  a te n n iv a ló , 
h is ze n  h á rm a n  in té z tü k  1200 
h a llg a tó  ü g y e it-b a ja it . Á lta lá 
ban s z e p te m b e r -o k tó b e rb e n  
és fe b r u á r -m á rc iu sb a n  te tő 
z ö t t  a m u n k a , s b izo n y  i ly e n 
ko r, d e  n e m c sa k  ily e n k o r , 
so k szo r  h a za v itte m  m a g a m 
m a l a g o n d o ka t is n a p -n a p  
u tá n ."

K ép es  L a jo sn é t a d iá k o k  
v a g y o n  s z e r e tté k  és sze re tik . 
D iá k p á r tin a k  ta r tjá k .

„Igen, a z  va g y o k , d iá k p á r 
ti. N a g yo n  s ze re te m  a g y e re 
k e k e t , s ig y e k e z te m  m in d e n 
ben  seg íten i n e k ik . Jó l m eg  
is ism e r te m  ő k e t, il le tv e  jó n é-  
h á n y u k a t, h iszen  g ya kra n  
m e g fo rd u lta k  n á la m , e lsősor
ban a n ya g i te r m é s ze tű  g o n d 
ja ik k a l, ö s z tö n d íja k k a l, ú t le 
v e le k k e l. s p ersze  ta n u lm á n y i  
ü g y e ik k e l ka p cso la tb a n . S a j

n o s  so k a n  és so kszo r  n e m  ta r 
to t tá k  be a  fog a d ó  idő t, de  
n e m  e g ysze r  n e m  v o lt  s z ív e m  
e lk ü ld e n i ő k e t, m o n d v á n ,  
h o g y  m a jd  a h iva ta lo s  id ő b en  
jö j je n e k . P ersze  jó , m eg értő  
d é k á n o k  is k e lle n e k  a h h o z, 
hogy a d iá k o k  ü g y e it s z á m u k 
ra  k e d v e ző  m ó d o n  o ld ju k  m eg. 
N é g y  d é k á n n a l d o lg o z ta m  
e g y ü tt , s k ö z ü lü k  ta lá n  S o ly 
m á r  e lv tá rssa l és K re sk a y  
e lv tá rssa l v o lt  a le g k e lle m e 
seb b  a z  e g y ü ttm ű k ö d é s ü n k ;  
n a g yo n  m e g é r tő e k  v o lta k . 
E g y é b k é n t o ly a n  jó l e sik , 
h o g y  a d iá k o k  n e m  fe le j te n e k  
e l;  s o k u k k a l m a  is ta r to m  a 
ka p cso la to t, fe lh ív n a k  te le fo 
n o n , v a g y  e ljö n n e k  s z e m é ly e 
se m  g y e r m e k ü k k e l  b e szá 
m o ln i é le tü k  a la ku lá sá ró l, 
N e m  is tu d o m , ho g y  e lm o n d 
ja m -e ?  I t t  ta n u l t  a  h a tv a n a s  
é v e k b e n  eg y  ko rea i d iá k . 
E g yszer , jó v a l v ég zése  u tá n , 
eg y  rep ü lő g ép en  a v é le tle n  
ö sszeh o zta  ő t N a g y  V ilm o s 
á éva l, a k i  a  n y e lv i  in té ze tb e n  
ta n íto t t a n n a k id e jé n . E lső  
kérd ése  a z v o lt:  hogy v a n  a 
ta nárnő . A  m á so d ik  p e d ig  az: 
o tt  v a n -e  m ég  a K é p e sn é  a 
d é k á n ib a n . H á t ez o ly a n  jó l 
e se tt."

N é h á n y  g en erá c ió t m e g is 
m e r h e te t t  m u n k á ja  során  k ö 
ze le b b rő l is. A rró l, h o g y  m i
ly e n e k . s ho g ya n  v á lto z ta k  a 
fia ta lo k , e z t m o n d ja :

„M ind ig  jó  v o lt a fia ta lo k  
k ö zö tt do lg o zn i. Á lta lá b a n  
ren d esek , t is z te le t tu d ó a k  a 
g y e re k e k . A z  u tó b b i h á ro m 
n ég y  é v b e n  a zo n b a n  m in th a

e g y  k is sé  erő sza ko sa b b á , r á 
m en ő seb b é , s ta lá n  k e v é sb é  
u d va ria ssá  v á lta k  vo ln a . Ez 
n e m c sa k  a z  é n  v é le m é n y e m , 
h a n e m  a  ko llé g a n ő im  is így  
lá tjá k . P ersze  a zé r t v a n n a k  
n a g yo n  szo lid , re n d e s  h a llg a 
tó k  m a  is. H o sszan  so ro lh a t
n á m  a zo k n a k  a n e v é t, a k ik  az  
é v e k  so rá n  k ü lö n ö se n  a  s z í
v e m h e z  n ő tte k .”

K ép es  L a jo sn é  a z  e g y e te m  
25. é v fo rd u ló já ra , m u n k á ja  
e lism e ré se k é n t is, e m lé k p la 
k e t te t  ka p o tt. M ost é le té b e n  
ú j sza ka sz  k e zd ő d ik . A  fá 
ra sztó , h o ss íú , dolgos é v e k  
u tá n  a p ih en és .

„ E lfá ra d ta m  m á r, n e m  is 
k ic s it. P ih e n n i s z e re tn é k , e z 
é r t  is k é r te m  a n y u g d íja z ta 
tá so m a t. E gy é v ig  s e m m ily e n  
m u n k á t  n e m  v é g ze k , de a zér t 
u n a tk o z n i se m  fo g o k . V a n  k é t  
u n o k á m , a k ik r e  így  jó v a l tö b b  
id ő m  ju t ,  s b ep ó to lh a to m  
vég re  a n a g y  re s ta n c iá t;  so ka t 
a k a ro k  <o lv a sn i, m ú ze u m b a  
já rn i, s eg yá lta lá n  k ik a p c so 
lódn i. De a zé r t n e h é z  a b ú 
csú ; na g yo n  s z e re tte m  e z t a 
h e ly e t. H ogy m itő l v á ló k  m eg  
a leg fá jó b b  s z í v v e l ? . . .  H át 
a g y e re k e k tő l. N a g yo n -n a g yo n  
fo g n a k  h iá n y o zn i.”

O k tó b e r tő l k is e b b -n a g y o b b  
d o lg a in k k a l m á r n e m  hozzá  
fo r d u lu n k . Ha v a la k in e k  a 
d é k á n i h iv a ta lb a n  a k a d t d o l
ga, n em  a zt m o n d ta , hogy  
„ m eg yek  a d é k á n ib a ”, h a n em  
azt. hogy ..m e g y e k  a K ép esn é-  
h ez" . K ö zk e d v e lt, n ép szerű  
vo lt. H iá n yo zn i fog  ö is n e 
k ü n k . Borsi László

Az elmúlt héten lezajlott pg. tanszékkonferenciájának témája: 
A termelési viszonyok problematikája 

Az ünnepi konferencia elnöksége. Fotó: Fáth Péter

Vár rá d  a z  MDA
Harmadikos és negyedikes budapesti középiskolá

sok számára szervezünk kétéves kurzust politikai gazda
ságtanból és filozófiából. A foglalkozások a pg, illetve a 
filozófia tanszék oktatói által tartott előadásokból és má
sod-, negyedéves egyetemisták által vezetett szemináriu
mokból állnak.

A Marxista Diákakadémia elsődleges célja a közép
iskolában nem tanított, igen fontos társadalomtudomá
nyi tárgyak megismertetése a diákokkal, szemléletmód
juk, vitakészségük fejlesztése, marxista képzésük segí
tése.

Sok új aktívára lenne szükségünk, mert különben a 
jelentkező középiskolások nagy részét el kellene utasíta
nunk. A  383-as szobában találsz meg minket.

MDA vezetősége

K özgáz K lu b!
Tagsági váltható október

14-ig hétköznap 4—7 óráig. A 
régi igazolványok csak 14-ig 
érvényesek, utána már csak az 
újak jók. Tagsági nélkül még 
a közgázosok sem jöhetnek 
be. Ha lány vesz tagságit, ak
kor számára csak 15 Ft a jegy 
(egyébként 20 Ft). A bár este 
10 után csak kék színű igazol
vánnyal látogatható. Közgá
zos lányoknak, ha van tagsá
gijuk, egy egyetemista srácot 
bevihetnek a bárba, egyedi el
bírálás után.

Szovjet—magyar rektori ta
lálkozót szerveznek Odesszá
ban október 12—14. között. 
Palánkai Tibor tudományos 
rektorhelyettes utazik erre a 
megbeszélésre, ahol a szovjet

és magyar egyetemek közötti 
együttműködésről és a további 
feladatokról, azok megvalósí
tásának módjáról folytatnak 
megbeszéléseket.

A Plehanov Népgazdasági 
Főiskolára utazott tapasztalat- 
cserére Szabados Anna és Pál 
Ottóné az ipari üzemszerve
zési tanszékéről, Molnár 
László a piackutató tanszék
ről.

A  m o s z k v a i S ta t is z tik a i F ő
isko lá ra  u ta z o tt  L á sz ló  Já n o s  
ta n s zé k v e ze tő , h o g y  a k é t  in 
té z e t  n é p g a zd a sá g te rv e zé s  ta n 
s z é k e i k ö z ö t ti  eg yM tm ű lcö d és-  
rő l tá rg ya ljo n .

Borda Józsefné tanulmány
úton vesz részt a MESZI-n. 
(Moszkvai Közgazdaság-Sta
tisztikai Főiskola.)

Ülésezett
a Kollégiumi Tanács

— s o k  a  f  «‘jr /í/f  ttat t>st>t Bon s é g  —
Megtartotta első megbeszé

lését az elmúlt napokban a 
Kollégiumi Tanács vezetősé
ge, ahol jelen ,vo!t dr. Stark 
Antal oktatási rektorhelyettes, 
Kollarik Amália személyzeti 
vezető, Hőgye Mihály, a ve
zetőség titkára, Pohankovics 
István, a KISZ KDB titkára, 
Stafira Zsuzsa, a Varga Jenő 
kollégium igazgatónője, több 
nevelőtanár és DB-titkár.

A két fő napirendi pontot 
Hőgye Mihály ismertette: Elő
ször a felvételikkel kapcsolat
ban összegezte az eddigi ta
pasztalatokat, majd a kollé
giumi választások előkészíté
séről volt szó.

Ezután néhány egyéb, el
sősorban helyi érdekű prob
léma vetődött fel az ülésen.

A felvételekkel kapcsolat
ban elmondhatjuk, hogy a 
kollégiumokban nagyrészt be
fejeződtek már a beköltözé
sek. A Kinizsi utcai kollé
gium teljesen megtelt. Még a 
betegszobáknak is van öt la
kója. A létszám így 404 fő. 
Törökbálinton 193 hallgató 
kapott otthont, közülük 36 
külföldi. A Mező Imre kollé
gium (Makarenko utca) hely
zetére sajnos szintén a zsú
foltság jellemző, miután 109 
hallgató költözött be, bár a 
nemek szerinti megosztás 
aránytalansága miatt még öt 
lány számára akad hely (17 
jelentkező közül kell válasz
tani). A szakkollégiumban 
összesen 132-en laknak.

A DB-választások előkészí
tése valamennyi kollégium
ban folyik. Törökbálinton 
már szeptember 12-én tartot
ták meg a lakógyűlést, ahol 
az I évfolyamosok számára 
ismertették a kollégium házi
rendjét, előkészítették a je
lölő bizottságok megválasztá
sát

Dr. Stark Antal mint a 
vezetőség új tagja, felvetett 
néhány jogos problémát. Töb
bek között a felvételek után

az elutasított hallgatók — 
különösen azok, akik előző 
évben kollégisták voltak, pa
naszolták, hogy nem kaptak 
kielégítő indoklást. Mindössze 
csak ennyit: „Nem kielégítő 
kollégiumi munka”. Részlete
sebben kellene megmagya
rázni, mert ez valóban na
gyon tág fogalom, semmiképp 
nem konkrét egy-egy hallga
tó számára!

A fegyelmi kérdés Török
bálinton a legkedvezőtlenebb, 
már az első benyomások után 
is. Az idei I. évfolyamosok túl 
sokat engednek meg maguk
nak, s a vezetőség úgy dön
tött, hogy bizonyos türelmi 
idő eteltével a kizárástól sem 
riad vissza adott esetben. Az 
elsősök kollégiumában nagy 
gondot okoz a 3 nevelőtanár
nak az is, hogy nincs gond
nok, ugyanakkor egy tanár 
sem szívesen vállalná ezeket 
a teendőket. A probléma 
egyelőre nyitott, valamint az 
is, hogy a Kinizsiben megüre
sedett házfelügyelői állást és 
lakást (!) ki fogja elfoglalni? 
Olyan ember kellene, aki a 
lakás fejében nemcsak a ház
mesteri teendőket vállalná, 
hanem kisebb javítási mun
kákat is meg tudna alkalom- 
adtán csinálni. Ebben a kol
légiumban is vannak fegyel
mezési teendők, de itt első
sorban azok a külföldiek vi
selkednek már-már botrányo
san, akik tudják, hogy őket 
úgysem lehet (legalábbis ne
hezen) kitenni a kollégium
ból. Ezzel sajnos visszaélnek, 
és az arra hajlamos magyar 
hallgatókat is magukkal ránt
ják. Külön munkával szerzett 
pénzzel szeretnék a kollé
gium tönkrement berendezé
seit helyrehozni, de a tavalyi 
tapasztalatok nem túl kedve
zőek: kevés hallgató jelent
kezett ilyen munkára

A vezetőségnek kívánunk 
eredményes, jó munkát!

E. G.



Ismerkedés az egyetemi tankönyvekkel

Ha az esti órákban jár ar
ra az ember, és ismeretlen a 
környéken, a közvilágítás 
nemigen segíti, hogy mielőbb 
megtalálja, amit keres. De 
azért előbb-utóbb ráakad az 
emeletes, modern vonalú 
épületre, ami magasságával, 
egyáltalán méreteivel kiemel
kedik a vidék földszintes csa
ládi házai közül, jelezve: csak 
ez lehet a kollégium.

Milyen más kép fogad be
lül! Jól kivilágított, tisztára 
súrolt folyosók, lépcsők mu
tatják az utat. Az első be
nyomás — ami sokak szerint 
döntő fontosságú —, határo
zottan kedvező.

Űj igazgató, új lakók; rö
viden ez jellemzi a törökbá
linti kollégiumot. Az utóbbi 
természetes, hiszen minden 
évben az első évfolyamosok 
laknak itt.

D r. H a rd i L á sz ló  egyete
münk pg tanszékén tanít' és 
igazgatja a kollégiumot. Amíg 
itt lesz, otthona egy kis szo
ba, ahol nem parketta van, 
csak mosható linóleum; az 
ablakon nem ér földig a füg
göny, csak „kerettől keretig”. 
Kényelmes fotelek, rend, kel
lemes meleg fogadja a láto
gatót.

— H o g ya n  k e zd ő d ö tt  a 
m u n k á ja ?

— Nem mondhatom, hogy 
zökkenőmentes volt a bein
dulás, illetve a béköltözés. 
Nem kaptunk pontos listát az 
elsősökről, a nevek — és ez
zel együtt a nemek — elíród
tak, és ez zavarokat okozott 
a szobabeosztásnál. Több 
szempont alapján döntöttük 
el, hogy kik kerüljenek a 
négyágyas szobákba. Figye
lembe vettük, hogy a külföl
di diákok mellett magyarok

is legyenek; ami megkönnyíti 
a nyelvtanulást, de ugyanak
kor lehetőleg saját nemzet
belieket tegyünk egy szobába. 
Nem különítettük el a fiúkat 
a lányoktól, egy emeleten 
vannak fiús és lányos szobák 
is.

A fenti beszélgetés az igaz
gató szobájában zajlott, az 
alábbi kérdéseket pedig fel
tettem mind az igazgatónak, 
mind a hallgatóknak az egyik 
hangulatos fiúszobában. így 
egymás után tudjuk meg a 
nem mindig egybevágó véle
ményeket, és könnyen lemér
hető egy-egy kérdés súlya a 
két fél szemszögéből.

— M ily e n  a k o llé g iu m  f e l 
szere ltség e?

— A Törökbálinti Állami
Gazdaság tartja fent az épü
leteket. Megpróbálják minden 
évben kimeszelni a kollé
giumot, ami elég problémás, 
ugyanis az a helyzet, hogy az 
év minden szakában laknak 
itt. Tanévben az egyetemis
ták, nyáron építőtáborosok, 
és tanév elején itt tartjuk a 
gólyatábort, gyakorlatilag
alig van idő a karbantartás
ra. Idén ezt 24 órás műszak
kal sikerült mégis megolda
ni, a gólyatábor idején.

Hajlandók lennének arra, 
hogy a meglevő vaságyakat 
kicseréljék faágyakra, de 
sajnos ez sokat nem változ
tatna a helyzeten, mert az 
emeletes ágyak ellen van ki
fogás; a diákok szerint „ka
szárnya” jelleget ad a kollé
giumnak.

Van sportolási lehetőség is, 
mert ; az épülethez foci- és 
teniszpálya is tartozik — tu
dom meg mind ezt az igazga
tótól.

— Hát, pálya az van, de a

Fotók: Lekka Sándor

sportszertárnak nevezett he
lyiségben az összes szerelés 
két pingpongütőből, egy há
lóból, néhány rossz futball- 
labdából és használható ko
sárlabdából áll. Ez „kicsit” 
kevés 350 embernek.

A hallgatók sérelmezése 
igazán jogos. Amit hiányol
nak, az mindössze néhány 
száz forint értékű sportesz
köz. Erre vajon miért nincs 
keret? Vagy csak figyelmet
lenségből maradt el eddig a 
labdavásárlás? A kérdés köl
tői marad, de a válasz való
színűleg kifogás szagú lenne.

— M i a , v é le m é n y e  a f e 
g ye le m rő l?

— Akad pár súrlódási fe
lület, de ezek igazán nem ko
moly kérdésekben fordulnak 
elő. Pl. az egyik ilyen: igye
keztünk, hogy lehetőleg azo
kat költöztessük össze, akik 
az egyetemen egy csoportban 
tanulnak. Ezt sajnos, nem 
vették észre a diákok, és így 
egymás között csereberéltek 
szobát — főleg azok a fiúk, 
akik a katonaságnál megis
merték egymást. Ez nem is 
lett volna baj, ha szólnak 
nekem — legalább utólag —, 
hogy mégis tudjak róla. Elég 
kellemetlen helyzetbe kerül
tem, amikor az én listám sze
rint még a 22-es szobában 
volt egy hely, ahová beosz
tottam egy külföldi hallga
tót, akinek végül az 5. vagy
6. szobában találtunk helyet, 
a „láncfolyamattá” alakult 
cserék miatt. Más: köztudott,

hogy 2 db emeletes ágy van 
a szobákban, amit a fiúk ön
kényesen szétszedtek. Emiatt 
a takarítónőkkel kellett vi
tatkoznom, mert szóvá tették, 
hogy nehezebben tudnak ta
karítani. Tudom, hogy ezek 
„piti ügyek”, de azért nem 
szabad túl szabadon enged
ni sem őket, már az év ele
jén.

Eddig az igazgató „panasz
listája”.

A hallgatók ugyanerről:
— Beköltözés után pár nap

pal volt lakógyűlés, ahol az 
egyik napirendi pont az 
ágyak szétrakásával kapcso
latos probléma volt. Most 
őszintén, nem esztétikusabb
így?!

Igennel kell válaszolnom a 
kérdésre, mert sokkal barát
ságosabb így a szoba, bár 
kevesebb a hely, de mégis 
otthonosabb az elrendezés. 
Nem vitatom az igazgató ér
veit sem, egy idős takarító 
néninek nem mindegy, hogy 
hány ágy alatt kell takarí
tani. De nem lehetne egy kis 
jóindulattal kezelni ezt a 
„fegyelmezetlenséget” ?

— Id ő b eo sz tá s  s z e m p o n tjá 
b ó l n e m  je le n t  p ro b lé m á t, 
h o g y  é p p e n  a z e lső sö k , a z  ú j  
e g y e te m is tá k  la k n a k  ily e n  
m e ssze , és so k a t k e l l  u ta z 
n iu k ?

Az igazgató szerint:
— Biztos, hogy van elő

nye is, hátránya is. De azt 
hiszem, szerencsésebb ez így, 
mert nincs meg annyira a

Otthonos
város (itt) rossz értelemben 
vett vonzása. Ha délután 4 
óra körül hazajönnek a hall
gatók, nincs kedvük vissza
menni 6-ra moziba. Ha pedig 
itt maradnak, sok választás 
nincs, olvasnak. Nem baj, ha 
nem tankönyvet, mégis töb
bet ér, mintha Pesten csava
rognának. Néha persze mo
ziba is kell menni, de ilyen 
körülmények között jobban 
meggondolják, hogy mit ér
demes megnézni és mit nem.

Itt talán azt is előbb meg
szokják, hogy a maguk urai. 
Nemcsak anyagilag, hanem 
időbeosztás szempontjából is. 
Meg kell tanulniuk mindezt 
jól kihasználni, ami nem 
könnyű, de egy kis akarat
erővel nem is olyan nehéz.

És a hallgatók álláspontja:
— Pontos napirend alap

ján kell beosztani az időt, ha 
azt akarjuk, hogy mindenre 
jusson. Üres órákban általá
ban, a könyvtárba megyünk. 
Sokszor délután 4-ig is van
nak előadások, és .mire haza

hangulat

érünk, már elég fáradt a z  
ember ahhoz, hogy leüljön 
tanulni. De ahogy.a II. éve
sektől hallottuk, távolság ide- 
oda, visszasírják a törökbá
linti kollégiumot rendezettsé
ge, kellemes környezete mi
att.

— Nekem ez már a máso
dik kollégium, ahol Magyar- 
országon lakom — mondja 
M a v o u n g o u  B a yo n n e , Kongó
ból érkezett diák. — Sokkal 
jobb itt nekem, mint a Buda
örsi úton, jó a társaság, há
rom magyar fiúval lakom 
együtt, és mindennap egyre 
többet értek meg a beszélge
tésükből.

— Mi sem mondhatunk 
mást, csak azt, hogy jól érez
zük magunkat, az „új otthon
ban” — csatlakoznak a ma
gyar szobatársak a kongói 
diák véleményéhez.

Egy évig lesz otthona az I. 
évfolyamosoknak ez a kollé
gium, és rajtuk is múlik, ho
gyan telik majd el ez az év.

Egressy Gabriella

Kollégiumi élet Törökbálinton
(tapasztalatok egy hét után)

ÖRÖM ÉS ÜRÖM

Gondolatok egy hónap nyári munka után
MINT A DIÁKSÁG NAGY 

RÉSZE, nyaranta én is mun
kásruhát öltök, és így töltök 
el több-kevesebb időt egy-egy 
gyárban, üzemben, boltban, 
hivatalban, vagy a mezőgaz
daságban. Az ilyen nyári mun
kák azonban nemcsak a pénz
tárca vastagabbá tételét szol
gálják, hanem évről évre 
újabb élményt, tapasztalato
kat is jelentenek. Van, aki 
szinte tudatosan keresi ez 
utóbbiakat. Én is a „műked
velők” ezen csoportjához tar
tozónak vallom magam, s töb
bek között ez indokolja azt is, 
hogy minden évben máshol 
vállalok munkát. így módom 
nyílik arra, hogy az élet 
mind több területére nyerjek 
rövid bepillantást a dolgozók 
mind szélesebb rétegeinek 
életmódját, munkakörülmé
nyeit ismerjem meg, környe
zetükkel szoros összhangban.

Természetesen, ezek a kér
dések nem adódnak ilyen egy
szerűen és magától értető
dően a valóságban. A min
dennapok sokszor monoton 
csendjében, kimondva és ki
mondatlanul is érlelődnek 
ilyen, sokakat érintő gondola
tok, problémák az üzem ki- 
sebb-nagyobb közösségeiben.

Néha csak egy-két ember 
ügyes-bajos dolgairól van szó, 
néha azonban túlnőnek az 
egész üzem keretein is, fon
tosságukat tekintve.

A gépek mellett, a régi 
munkásokkal együtt örültem 
a sikeres napok jó teljesít
ményeinek, s még sok más 
kisebb-nagyobb dolognak, ese
ménynek. Egy fárasztó mun
kanap után is büszkeséggel 
néztem végig a technika ki
sebb csodáin, a modern gép
sorokon, s szinte természetes
nek tűnt már néhány nap 
után, ahogy a régi dolgozók 
mutatták be leendő munkám 
eszközeit: „okos kis, gépek 
ezek”.

A NÉHÁNY HÉT SORÁN
ez évben is az öröm és üröm 
furcsa keverékében volt ré
szem. *

Örömmel tapasztaltam pél
dául, hogy ugyanazon a gép
soron napról napra mindig 
akad valami érdekes, egy 
újabb megoldásra váró prob
léma, s a jóleső megelégedett
ség, amikor a teljesítmény el
éri a 120—150 százalékot is. 
És jólesett átvenni fizetéskor 
a megérdemelt pénzt is.

De: hányszor álltam unat
kozva a gépek mellett, majd
nem nyolc órán át végig, 
mert megjavításuk a villany- 
szerelők és géplakatosok 
szakmai párviadala folytán 
késett?! A munkaszervezés 
minden ilyen döccenője alkal
mával részint az állástól való 
fáradtság miatt is, pesszimis
tább gondolatok jártak a fe
jemben. Ilyenkor jutott eszem
be, hogy a diákoknak ese
tenként 2—6 forinttal is ala
csonyabb az órabére, holott 
ugyanazt a munkát végzik, s 
legalább olyan becsületesen 
(nem számítva a minőségileg 
többet nyújtó szakmunkáso
kat), mint az állandó munká
sok. Ilyenkor tűnt fel a szer
vezés több hiányossága is. S 
már szinte az „Egy ülés jegy
zőkönyve” légkörében érez
tem magam, mikor megtud
tam, hogy az új üzemrészben 
azért folyik ki a hűtővíz, azért 
nem pontosak a gépek, s azért 
döcög így egyelőre a terme
lés, mert az építő vállalat egy 
év késéssel adta át a mű
helyt, viszont a gépeket a 
külföldi cégek már tavaly el
szállították. Azokat pedig fel
tétlen munkába kellett állí
tani, egyrészt, mert tönkre
mennek megfelelő tárolóhely 
híján, másrészt, mert lejár a 
jótállásuk, s még csak pró
baüzemeivé sem voltak.

SOVÁNY VIGASZ: jövő
re már minden a legnagyobb

rendben fog menni. De vajon 
mennyit veszítenek a mun
kások a vállalat, s ezen ke
resztül az ország az ilyen, 
sokszor pusztán szervezési hi
bák miatt?

Üröm az örömben.
Különben azóta már átad

ták ezt az új üzemrészt, vé
get ért a próbaüzemelés. A 
tágasabb, tisztább helyen a 
legmodernebb gépsoroknál 
termelnek az emberek, és 
mutogatják, milyen szép he
lyen dolgoznak. Örülnek. S 
örültem én is, hogy amikor a 
rádióból, tv-ből egyre gyak
rabban hallok a több tekin
tetben lazának mondható 
munkafegyelemről, ugyanák- 
kor főnökeim a kétszer elő
forduló, 5—10 perces késése
met szigorúan véve, órabér
megvonással büntették. Örül
tem? Akkor inkább bosszan
kodtam miatta, mindenesetre 
biztató jelenségnek tartom, 
főleg, ha minél szélesebb kör
ben elterjed.

így teltek munkás-hétköz
napjaim. vegyes érzésekkel 
telítve, de végül is a pozitív 
hatások túlsúlya maradt meg 
bennem ebből a nyárból. Mi
vel nem feledtem az előfor
duló bosszúságokat sem, írá
somban így örökítettem meg 
idei nyári munkavállalásom, 
példákat hozva egy átlagos 
diák több irányú észrevételei
re.

Molnár Erzsébet Mária

Drámatörténet, filmgyártás és forgalmazás
Új alternatív tárgyak a speciális szakemberképzésben

Kissé különösnek tűnő felhívásra lettem 
figyelmes nemrégiben a harmadik emeleten 
járva: „Drámatörténet, filmgyártás és for
galmazás (alternatív tárgyakra) jelentkezés 
a gazdaságpolitikai kutatócsoportnál”. Én is 
ellátogattam Elbert Jánosnak egy nagyszerű 
drámatörténeti előadására, s úgy véltem, 
megérdemel a téma néhány sort a nyilvá
nosság előtt is. Ezért kerestem fel dr. Stark 
Antal oktatási rektorhelyettest, hogy felvi
lágosítást kérjek tőle.

— Hogyan került sor ezekre az egyetem 
profiljától kissé idegennek tűnő alternatív 
tárgyakra, ki kezdeményezte bevezetésüket, 
oktatásukat?

— Régi megoldatlan probléma, hogy a kü
lönböző kulturális területeken gazdasági 
szakember-hiány van, pedig itt is nagy szük
ség lenne rájuk. Ebben a helyzetben történt 
az, hogy a Kulturális Minisztérium és a Fő
városi Tanács kért bennünket, vállaljunk mi 
is részt egy speciális szakemberképzésben. 
Felmerült, hol is lehet igény ilyen szakembe
rekre. Hogy csak néhányat említsek a sok 
terület közül; színházaknál, filmgyártásban 
és forgrőmazásban, hanglemezgyártásban, de 
a múzeumoknál és könyvkiadóknál is keP 
lenek a gazdasági szakemberek. Mivel túl

heterogén és túl széles ez a skála, abban 
egyeztünk meg, hogy egyelőre csak a mű
vészeti ágak részére próbáljuk bevezetni az 
alternatív oktatást. Kapóra jött, hogy egye
temünkön kialakítottuk az alternatív blok- 
rendszert, de mivel ezen tárgyak oktatásá
hoz egy csomó előfeltételre lett volna szük
ség, ezért idén mintegy próbálkozásként — 
nem alternatív blokk, hanem csak két alter
natív tárgy bevezetésére került sor. A későb
biekben ez három féléves tantárgy lesz.

Az első kettőben a területek alapos meg
ismerése a feladat, majd ezt követően ezek 
speciális, gazdasági kérdéseivel ismerkednek 
meg hallgatóink. Tehát láthatjuk, mégsem 
annyira idegen ez, mint amennyire az első 
pillanatban látszik, talán inkább szokatlan. 
A végső cél itt is a gazdasági szakemberek 
képzése — ha úgy tetszik kísérlet, próbálko
zás. *

Az oktatókat a Kulturális Minisztérium, 
illetve a Fővárosi Tanács biztosítja — rész
ben gyakorlati szakemberek, részben a Szín
ház- és Filmművészeti Főiskola tanárai tart
ják az előadásokat.

— Az újszerű alternatív tárgyak vissz
hangja — hangsúlyozom, elismerő vissz
hangja — hamar elterjedt a hallgatók köré

ben és sokan próbálkoztak az utolsó pilla
natban is átiratkozni. Mi önnek erről a vé
leménye?

— Ennek a nagy vonzerőnek az oka a tár
gyak újszerűsége, más mint az itteni oktatás 
és az új mindig vonzza a fiatalokat. Ezeken 
az órákon olyan ismereteket is elsajátíthat
nak, amik az általános műveltségnek is ré
szét képezik. A másik pedig, hogy egy kicsit 
szórakozva tanulás ez, mivel az oktatás gya
korlati jellegű lesz (vetítés, közös színház- 
látogatás stb.). Amikor tavaly év végén meg
hirdettük, körülbelül 65—70 fő jelentkezett. 
És most az év elején rendkívüli érdeklődést 
tapasztaltunk. Csak azoknak a jelentkezését 
akartuk elfogadni, akiket nem vettek fel más 
alternatív tárgyakra, mivel azok a csekély 
létszám miatt nem indultak be. Nem elle
nőriztük eléggé, hogy valóban csak ilyenek je
lentkeztek-e az említett két tárgyra, így mi
re észrevettük, hogy túl nagy az érdeklődés, 
már több mint 100 fős volta létszám, ezért zá
roltuk. Ha ezt nem tesszük, már 150—200 em
berrel kellene számolnunk és ez a minőség 
rovására menne. Ezekkel a tárgyakkal nem 
vonjuk el az embereket a szakképzéstől, mi
vel csupán heti két óráról van szó. Persze 
alternatív blokk esetében más lenne a hely
zet, ez az aránytalanság nagy gondot okozna. 
Egyáltalán nem tartom hibának, hogy ilyen 
sokan jelentkeztek.

— Nem tartozik szorosan az elkezdett té
mánkhoz, de mivel az alternatív oktatással 
kapcsolatos, megragadnám az alkalmat. A 
tanárszakos hallgatók kifogásolják, hogy nem

választhatnak olyan szabadon az alternatív 
tárgyak közül, mint a többi szakon. Mi en
nek az oka?

— Valóban van ilyen, hogy az ő lehetősé
geik valamelyest szőkébbek, de ez összefügg 
a tanárképzés megváltoztatásával. .Ugyanis 
most szakcsoportos képzés lép a korábbi két 
szaktárgyas oktatás helyébe. Ez azt jelenti, 
hogy míg korábban két tárgyat oktattak az 
itt végzett tanárok, most lényegesen széle
sebb körben tevékenykedhetnek a szakkö
zépiskolákhoz kikerülve. Mindezt a kötelező 
órakeretben nem tudjuk megvalósítani, ezért 
volt szükség az alternatív tárgyak körének 
szűkítésére.

— S végezetül az iránt érdeklődnék, van
nak-e az alternatív tárgyakkal problémák és 
mire hívná fel az oktatók, illetve a diákok 
figyelmét?

— Mivel ez egy gyűjtő fogalom és négyféle 
szemináriumot takar — alternatív blokkok 
szakszeminárium, alternatív tárgy és a pro
szeminárium — ezért mindegyiknél más 
és más a helyzet és a feladat. A jelen
legi alternatív tárgyak oktatásával nincs 
problémánk. Most, a következő félévben be
vezetésre kerülő alternatív blokkok előkészí
tése jelenti a legnagyobb feladatot. Itt mér 
komoly gondot okoz a megfelelő arányok 
kialakítása. Kérésünk csak az lenne a tan
székek felé. hogy hallgatóikat ne ösztönözzék 
arra, hogy csak a saját szakvezető tanszékük
höz kapcsolódó tárgyakat válasszák.

Vona Annamária
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e d d i g i  t a p a s z t a l a t a i n a k

é r t é k e l é s e
Mint arról az elmúlt tanév 

során többször beszámoltunk 
a lap hasábjain a képzéskor
szerűsítési elvek tantervi, 
program- illetve tananyag viszont a viták után marad- 
jeliegű megfogalmazásai terv- tak ellenvélemények, azok 
szerűen realizálódnak. Az mindenképpen a korszerűsítés 
1973/74-es tanévvel elkezdő- végrehajtását nehezítik.

Természetes, hogy van és lesz 
is ellenzék minden változás
nál. Sőt, a pártbizottságnak is 
kell bátorítani a jövőben a 
kritikai szellemet. Fórumot 
kell, hogy kapjon az ellenvé
lemény, hogy vitázni tudjunk 
vele. Szükség van rá, hogy a 
legbonyolultabb problémákon 
is elvszerű kompromisszumok 

létrejöttével segítsünk.

De azokban a kérdésekben, 
amelyekben döntés és határo
zat született, az elfogadott ha
tározatokat ugyanolyan köte
lességünk, egységesen végre
hajtani — állapították mega 
pártbizottsági tagok.

A felszólalók közül voltak, 
akik szerint sea 1975 tavaszi,

selők semmiképpen sem hi- ma — a nyelvoktatás nélkül 
báztak. Aki nem ellenzi, nem 
biztos, hogy egyúttal támo
gatja is a korszerűsítést. Ha

dött korszerűsítési munkála
tok folyamán átfogó és rész
kérdésekben sok döntés, ha
tározat született. Mindegyik 
határozat egy állomása egy 
döntő szakasz lezárásának. E 
munkálatokban fontos határ
kő letételére került sor az el
múlt tanév végén, amikor a 
pártbizottság megvitatta Be- 
rend T. Iván rektor beszámo
lóját a képzéskorszerűsítés 
helyzetéről, személyi, tárgyi 
és szervezeti feltételeiről. Idő
szerű és célszerű, hogy e tá
rnában a oártbizottság is ál
lást fog'aljon — ez volt az 
egyöntetű vélemény a párt- 
bizottság tagjai körében.

A rektor beszámolója első ré
szében áttekintést adott a 
bépzéskorszerűsítés bevezeté

sének körülményeiről.
„Belső és országos feladatok 
határozták meg, hogy 1973/74- 
től megindult a korszerűsítési 
munkálatok új hulláma.” Ez
alatt értendő az 1968-as egye-

— csökken a régi tantervhez 
képest, tehát mennyiségi 
igény a létszám tekintetében 
általában összegyetemi vo
natkozásban nem jelentkezik. 
A nyelvi képzés nélkül a föb- 
bi tanszéken az átlagos ter
helés oktatónként heti hat
óra.” Mindennek ellenére, 
voltak, akik nem látták meg
nyugtatónak a feltételeket a 
jövőre nézve.

A korszerűsítéssel az oktatói 
terhelés számszerűleg is nö
vekszik — hangsúlyozta az 
egyik pártbizottsági tag —, és 
itt nemcsak óraszám, hanem 
minőségi munka növekedésről 
is szó van. Ha a mai körül
ményekre azt mondjuk, hogy 
a feltételek biztosítva vannak, 
akkor a feladat súlyát be

csüljük le

az elkövetkezendő évek fel
adatát a tartalmi tananyag
fejlesztési munkálatok képez
zék, amelyhez a nyugodt mun
ka feltételeinek biztosítása 

alapvető követelmény.

További vizsgálatokra van 
szükség a szaktárgyait, alter
natív blokkok, alternatív tár
gyak és a szakszemináriumok 
közötti kapcsolatok tisztázá
sára. Tovább kell munkál
kodni az alaptárgyakban és 
az alternatív blokkokban je
lentkező specializáló és in
tegráció megfelelő arányainak 
kialakítására, az átfedések 
kiküszöbölésére. Változatlanul 
fontos feladat a személyi és 
tárgyi feltételek biztosítása, 
az oktatás és számonkérés 
módszertani és tartalmi kér
déseinek tisztázása, a képzés- 
korszerűsítés és a tudományos

szélgetések, vizsgálatok min- 
együttes pártbizottsági-egye- den tanszékvezetővel megtör-

munka egysége. A képzéskor- 
— hangzott a figyelmeztetés, szerűsítés további munkálatai- 
(1977 szeptemberében a be- val kapcsolatban ezen túl ki

térni tanácsi ülésen úgy érző
dött, hogy a korszerűsítési 
munkálatok gyorsasága a de
mokratizmus rovására ment. 
A demokratizmust nem min
dig szolgálja az értekezletek 
sorozata — mondták. — Sok
kal inkább feltétele a de-y ””-“  w v .  K.H1 inK-aou íeiieieie a ae- stádiumán   cvüppzíp» le
mokratizmusnak az, hogy hol beszámoló de bfzonvos

téntek, amelyeknek a lét 
számalakulására vonatkozó 
határozatáról tájékoztatást 
adunk legközelebbi számunk
ban.)

Az egyetem ugyan túljutott 
az extenzív létszámbővülés

a

jelölte a határozat az OTB, a 
vb és a pb feladatát.

II. E.

S z e m t a n ú k

a forradalomról
Kelen Jolán 1910-ben lépett be a Galilei körbe, és 

a kör előadója, egy ideig titkára. 1917-ben részt vett 
az antimilitarista mozgalomban, ezért 1918-ban letar
tóztatták és megfosztották tanári állásától. Megalaku
lása óta a KMP Jagja. A Tanácsköztársaság idején a 
Közoktatásügyi Népbiztosság gyermekszociális osztályá
nak vezetője, a Budapesti Központi Forradalmi Mun
kás- és Katonatanács tagja.

A ma 86 éves párttag így emlékszik vissza az 1917- 
es forradalmi idők budapesti hatására:

.. 1917. n o v e m b e r  8-án m e g je le n t a z  E st lap b a n , 
h o g y  O ro szo rszá g b a n  g y ő zö tt a fo r ra d a lo m  és b é k e jo b b o t  
n y ú jta n a k  a z  eg ész  v ilá g n a k . A z n a p  e s te  s z ín h á zb a n  v o l
tu n k .  A z  ig a zg a tó  fé lb e s z a k íto t ta  a z  e lő a d á s t és kö zö lte , 
h o g y  O ro szo rszá g b a n  k itö r t  a fo r ra d a lo m , a  b o ls e v ik o k  
v e t t é k  á t a  h a ta lm a t. M in d e n k i fe lá ll t .  V a la k i  fe lo lv a s 
ta  a  B é k e  d e k r é tu m o t;  a tö b b ség  e lő szö r h a llo tta  L en in  
n e v é t. S o k a n  s ír ta k , m é g  a zo k  is, a k ik  n e m  é r te t te k  
e g y e t a fo r ra d a lo m m a l.

A z  e z t  k ö v e tő  n a p o k b a n  m e g in d u lta k  a  ta lá lg a tá 
sok. Á lta lá b a n  rö v id , e p izó d n y i s z e re p e t jó s o lta k  a  fo r -  r 
ra d a lo m n a k  O ro szország  é le té b e n , tö r té n e lm é b e n . A  h a 
la d ó  é r te lm isé g  b iz to sra  v e tte , h o g y  vég e  a  h á b o rú n a k , 
és a z t is re b e sg e tté k , h o g y  c sa k  a  n é p  v e th e t  v é g e t a 
h a rcn a k . E g ész B u d a p e s t lá zb a n  ég e tt.

L e n in  n e v e  eg yre  g y a k ra b b a n  je le n t  m eg  a z  ú js á 
g o kb a n , a  P e s ti N a p ló b a n  o lv a s h a ttu k  a z Á p r ilis i T é 
z is e k e t,  a m it  a k k o t  m é g  n e m  íg y  h ív ta k . K a rá cso n y  
tá já n  m e g je le n t P á sz to r  Á rp á d  L e n in rő l szó ló  ve rse . E z  
v o l t  a z  e lső  m a g y a r  n y e lv ű  vers , a m it  a  n a g y  fo r ra 
d a lm á rró l í r t a k . . . ”

felülvizsgálatának szükséges
sége, valamint az MSZMP ok
tatáspolitikai irányelveinek 
egyetemi alkalmazása.

A képzéskorszerűsítés két 
szakaszon ment át. Az első a 
helyzetelemzés és a tervek ki
dolgozása volt, a második a 
kivitelezés. Az 1974/75-ös tan

születik a koncepció; hogy kí
vülről viszik-e be és fogad
tatják el a testülettel, avagy 
a testületen belül alakítják 
ki azt; kétoldalú vagy egyol
dalú a koncepcióval kapcso
latos vita; a vitában érvek
kel sikerül-e meggyőzni az 
ellenvéleményeket vallókat.

évre hárult a helyzetelemzés vagy hivatali, hatalmi pozíció-
és a terv kialakításának mun
kája. Az 1975/76-os tanévben 
megindult a kivitelezés sza
kasza. E tanév során került 
vitára a tanterv előzetes váz
lata és az úgvnevezett „fehér
könyv”; a két kötetben kia
dót* teljes tanariyagprogram-

bói diktáljuk a tennivalókat.
Min-dezekkel a kérdésekkel 
kapcsolatban sok zavaró tü
net volt tapasztalható 1975 
májusáig. De utána érdemileg , Minden státusz felsza-

beszámoló —, de bizonyos te
rületeken a mérsékelt lét
számfejlesztés szükséges, a 
a nyelvoktatásban pedig nél
külözhetetlen.

A létszámgond enyhítésére az 
egyetemi tanács úgy határo
zott, hogy a következő idő
szakban megszünteti a státu

szok öröklődését,

hogy egy-egy tanszéken vál
tozatlanul ugyanannyi státusz 
legyen, mint 10—15 évvel ez

rendeződött és egészségesen 
zárult le a folyamat.

A demokratizmus kérdésé-
gvűnemény. 1976. május 25- ben azonban volt, aki a fent 
én, fogadta él az egyetemi ta
nács az új tantervet. Ezzel 
tulajdonképpen a kivitelezés 
munkájának lényeges fázisa 
lezárult. A korszerűsítési és 
tanterv-k’vitele’Zési munkában 
az 1976'77-es tanév egyik köz
ponti feladata volt az alter
natív blokkok részletes kidol
gozása és a programviták le
bonyolítása. A szaktárgyi 
programok, a blokkok „ígére
teit” a következő időszakban 
váltják valóra a tanszékek.

A beszámoló további része a 
sown következő feladatokról a 
tárgyi, személyi feltételekről 
és a sorra kerülő szervezési 
feladatokról adott tájékoztatót.

Nagv és konstruktív mun
kát végeztünk az elmúlt idő
ben és még van is tenniva
lónk — fejtették ki vélemé
nyüket a pártbizottság tagjai 
a felszólalások során. Az el
ismerő szavakon túl azonban 
többen szükségét érezték, 
hogy e múlttal kapcsolatban 
egy-két problémára is kitér
jenek.

Voltak ugyanis, akiket érzé
kenyen érintett a beszámoló
nak az a része, amely a kor
szerűsítéssel szembenállók ma

gatartását bírálta:

..A gyakran heves viták eb
ben a periódusban (tan*°rvi 
munkálatokban) sem nélkü
lözték a szélsőségeket úgy
szólván Változat’anul *elent- 
kezeft az a korábbi nézet — 
az egész munkálatot végig 
kísérve —. melv minden, vál
tozást onnonált. Felütötte a 
fe*ét a. má- korábban elfoga
dott határozatok ismételt 
megkérdő’eigzése. ami sok fe
lesleges vitára, idő- és ener- 
gianazarlásra vezetett.”

Valóban számtalan e1 len vé
lemény született a kéozéskor- 
sz.erűsítéssel kancsolatban, 
azonban az ellenvéleménye
ket — Űgv vélték — helytelen 
ily sommásan egy kalap alá 
venni. Ez sérti azokat, akik 
élve véleménynyilvánítási jo
gukkal, szükségkéopen oppo
náltak a tanszék nevében, ha 
az állami vezetés jó szándé
kú, de szakszerűtlen javasla
tokat képviselt. Ebben az eset
ben az ellenvéleményt képvi-

említettel ellentétes vélemé
nyének adott hangot:

A korszerűsítéssel széles de
mokratizálódási folyamat vette 
kezdetét az egyetemen, amely
ben rendkívüli érdemei van
nak azoknak, akik részt vet
tek a különböző munkabizott
ságok tevékenységében. Ez na
gyon pozitív eredménye az el

múlt időnek,

S hogy nem következett be 
az első időszakban nagyobb 
probléma, az annak köszön
hető, hogy az állami vezetés 
széles körben támaszkodott a 
véleményekre.

Voltak akik bírálták a be
számolót. mert a oroblémák- 
ról, a nehézségekről csak uta
lásszerűén szólt. Pedig még 
lehet javítani, pótolni sok

badulás esetén illetékes tes
tületek döntenek majd, hogy 
a státusz betöltése a megüre
sedett helyen, vagy más terü
leten történjék.

A korszerűsítés tartalmi 
munkájára fokozott figyelmet 
kell fordítani — hangsúlyoz
ták a felszólalók. Ellenőrizni 
kell folyamatosan, hogy avál. 
toztatások, amelyeket elhatá
roztunk, meg is valósuljanak, 
többek közt a tananyagviták 
során.

Többen hiányolják a beszá
molóból a tanulmányi és ok
tatási fegyelem javítását cél
zó intézkedéseket, valamint 
korszerűsítési munkálatokban 
a tudományos tevékenység 
szerepének kiemelését. Az ész
revételeket a rektor összefog 
lalójában köszönettel vette.

E termékeny vita lezárása
ként a pártbizottság elfogad 
ta a rektori beszámolót és

mindent — mondották —. hí- kiegészítéssel beterjesztett ha
szen a gyakorlati végrehajtás 
ezután kezdődik. Siettünk a 
kéozéskorszerűsítéssel helyes 
irányban, azonban a legalap
vetőbb feladatok kimunkálá
sára gyakran nem jutott elég 
idő. Nem haladtunk megnyug
tatóan előre a közgazdasági 
gvokorlat és az ágazati funk
ciók kérdésében, a főiskolai 
képzés elkülönítésében.

Egy csomó állásfoglalást nem 
úgy valósítottuk meg, ahogy 
elhatároztuk, például a mate
matikai differenciált képzést. 
Van egy sor kérdés, amelyben 
született állásfoglalás, de ne
héz a megvalósítás. Nem tisz
táztuk a külkereskedelem és 
a külgazdaság közötti különb

séget.

Tisztázatlan a kétéves külgaz
dasági oktatás fő irányváltoz
tatása. Nem léptünk előre a 
termelési gyakorlatok ügyé
ben, pedig feltétlenül szükség 
lenne rá. Mindezeket látva, 
vbltak, akik a rektori beszá
molót kissé utópisztikusnak 
tartották a jövőt illetően, 
mert a problémák miatt előre 
láthatóan az elkövetkező né
hány év zajosabb lesz, mint 
a korábbi évek voltak.

Egyik lényeges vonása volt 
a korszerűsítésnek-a személyi, 
anyagi feltételek biztosítása, 
erről is részletes tájékoztatást 
adott a beszámoló. „A terhe
lési kimutatások bizonyítják, 
hogy az új tanterv következ
tében — teljes kifutást figye
lembe véve — a tanórák szá-

tározati javaslatot. A pb ál 
lásfoglalásával megerősítette 
az eddigi korszerűsítési mun
kálatok fő irányait, eredmé
nyeit, az elfogadott intézke
déseket.

A határozat ugyanakkor a 
pártbizottság fontos feladata
ként jelöli meg a korszerűsí
tési munka következő fázisá
ban a tananyagok eszmei
ideológiai tartalmának szün
telen fejlesztését. Ennek ér
dekében az a célkitűzése, 
hogy a pártalapszervezetek és 
a pártcsoportok kezdemé
nyezzék, támogassák és el
lenőrizzék a tanszéki, tanszék
közi tananyagvitákat.

A tananyagok korszerűsítési
munkálatainak elengedhetet
len feltétele az oktatók ideo
lógiai képzésének erősítése is.

A pártszervezetnek biztosíta
ni kell a tudományos viták 
aktív, nyílt, kritikus, elvtár
si légkörét, a tananyagok tar
talmi továbbfejlesztése érde
kében Mind ezt a demokra
tikus centralizmus egyenletes 
érvényesülése, a párt és álla
mi határozatok betartása, és a 
vele összefüggő agitációs- és 
propagandamunka, az infor
máció gyors áramlása és a 
konkrét válaszadás biztosítá
sa mellett.

A határozat második részé
ben a pártbizottság az állami 
vezetés figyelmét hívja fel 
arra, hogy

Hétköznapi eurokom munizmus
Interjú tlr. B árd i Péterrel* a filozófia tanszék

adjunktusáéul

Több mint két éves ez a szó: eurokommu- 
nizmus. A polgári sajtóban először 1975-ben, 
a három nyugat-európai kommunista párt 
(SKP—OKP—FKP) római találkozója után 
tűnt fel, és azóta hihetetlen karriert futott 
be. Eleinte ugyan csak idézőjelben használ
ták, de a fogalom hamarosan önállósította 
magát, s ma már mindhárom párt elfogadja, 
csak legfeljebb nem teljesen ugyanazt érti 
alatta. Ebben egyébként nincsenek egyedül, 
ma az eurokommunizmust, ideológiai, politi
kai pártállástól függően, szinte mindenki 
másként magyarázza — a leginkább elfoga
dott az a nézet, amely a nyugat-európai 
kommunista pártok, mindenekelőtt a három 
fent említett párt politikáját érti alatta, hoz
zátéve, hogy a fogalom így hamis, hiszen 
(ahogy Kádár elvtárs mondta a római sajtó- 
értekezleten), „Európa az Uraiig terjed”, 
nem pedig a szocialista országok határáig. 
Mindenesetre a legutóbbi Polvax után e bű
vös kifejezést új oldaláról ismerhettük meg; 
kiderült, hogy nemcsak ideológiai nézetelté
résekre, politikai vitákra ad kiváló alapot, 
hanem remek „mozgósító erő” is. Egyes 
rossznyelvek szerint a gólyabáli műsor óta 
nem voltak annyian az I-es előadóban, mint 
csütörtökön, amikor is eurokommunizmus 
ügyben Horn Gyula elvtárs, az MSZMP KB 
Külügyi Osztályának helyettes vezetője vála
szolt a kérdések tömegére.

A közel ötszáz hallgató látványa (még a 
lépcsőkön is ültek) a késő esti órákban leg
alábbis elgondolkodtató volt:

— Vajon miért érdekli az egyetemi hall
gatókat ennyire ez a kérdés, és miért pont 
ez a kérdés érdekli őket?

— Ne gondolja, hogy csak az egyetemistá
kat érdekli — mondja Hardi elvtárs. — Tár
sadalmi munkán dolgoztam a BKV-nál, ahol 
az egyszerű szakmunkásokat ugyanúgy foglal
koztatta a téma, mint önöket. Csak legfel
jebb ők kevésbé tájékozottak.

S hogy miért?
Közismert a fiatalok türelmetlensége, vagy 

akár elégedetlensége jónéhány dologban. A 
szocialista demokráciát még sok tekintetben 
nem érzik teljesnek, mint ahogy valóban 
nem az, tud luk, hogy vannak még hiányossá
gok, nem véletlenül hangoztatjuk oly sokszor, 
hogy „fejleszteni kell a demokráciát”. Az 
eurokommunizmus látszólag egyfajta megol
dást, példát kínál. Olyan kérdéseket vet fel, 
amely nálunk is gyakran téma. különösen a 
fiatalok körében. Nyilván szeretnének minél 
többet megtudni erről a témakörről, amellett 
kíváncsiak a párt álláspontjára is, hiszen ez 
egyúttal mindjárt kivetíthető a belső politi
kai légkörre is.

—' Mire gondolt „olyan kérdések” alatt?
— Az eurokommunizmus három fő jellem

zője, az úgynevezett „vezető modell” elveté
se; a szocializmusra való áttérés és a szocia
lista demokrácia sajátos értelmezése (a pro
letárdiktatúra, a szabadságjogok, és a plura
lizmus kérdése), ennek kapcsán a létező szo
cializmusok részleges bírálata; valamint a 
proletárinternacionalizmus eltérő felfogása.

Különösen az első kettő igen közvetlenül 
érint minket, s ez már önmagában is indo
kolttá teszi az érdeklődést. Amellett a plura
lizmus például (látszólag) bizonyos alterna
tívát is kínál. Itt azonban rögtön differen
ciálni kell: a társadalmi pluralizmus egy ha
tékony dolog, hiszen lehetővé teszi a külön
böző érdekek felismerését, egyeztetését, kö
zelebb hozza az egyéni érdeket az össztársa
dalmi érdekhez. Más dolog azonban a politi
kai pluralizmus, amely szerint a sokféle ér
dek között teljes egyenlőségnek kell lenni. 
Látni kell, hogy bizonyos súlyozás, ahhoz,

hogy társadalmi irányításról, meghatározott, 
társadalmi célok eléréséről beszéljünk, min
dig szükséges.

— Említette, hogy sokan a párt álláspont
jára kíváncsiak — többek között ez is az oka 
a csütörtöki nagy érdeklődésnek, ö n  mivel 
magyarázza, hogy az MSZMP hivatalos ál
láspontja lényegesen rugalmasabb, „megér
tőbb” a nyugat-európai pártok politikáját il
letően, mint más kelet-európai kommunista 
párté; vagy ahogy Horn elvtárs is mondta, 
„az MSZMP egyfajta kiegyensúlyozó szere
pet játszik ebben a kérdésben”?

— Hogy egy párt hogyan foglal állást más 
. nézetekkel kapcsolatban, abban szerepet ját

szik az adott társadalom politikai" légköré. 
Ügy gondolom, hogy akár a szabadságjogok, 
akár a társadalmi pluralizmus tekintetében 
(bár nyilván lehet tovább lépni), nincsen 
szégyellni valónk — nem véletlen, hogy_ a 
nyugati sajtóban a szabadságjogok kérdését 
érintő bírálatoknál Magyarországot rendsze
resen kihagyják.

— Hallani olyan véleményt, amely ag
gasztónak tartja, hogy a fiatalokat ennyire 
érdekli ez a téma, hogy pont ilyen modelle
ket tanulmányoz.

— Én nagyon jónak tartom. Állandó igény 
a fiatalokkal szemben, hogy minél többet 
foglalkozzanak politikával; az egyik alapve
tő törekvés, hogy ..politikussá neveljük őket” 
Probléma csak abból lehet, hogy ez az ér
deklődés hogyan fejlődik tovább. Azért van-e 
mert olyan változást várnak, amelv már más 
felé vezet (más társadalmi rendszer felé), 
vagy pedig a meglevő nehézségeket akarják 
megoldani. Nem hiszem, hogy az előbbitől 
tartani kellene. Példa erre a csütörtökig Pol
vax is, amelv pedig a „rázós-kérdésekről” hí
res. s most bizonv csak a „vájtfülűbbek” fe
dezhettek fel néhány kérdés mörött némi ke
ménységet, „rázósságot”. Egyébként azt Horn 
elvtárs is említette, hogy az eurokommuniz- 
musnak nvilván van belső (hazai) hatása is, 
de ez egyáltalán nem baj, s ha netán vala
melyik nyugat-európai kommunista párt ha
talomra kerül, a bevált tapasztalatokat szí
vesen átvesszük majd mi is.

— A hallgatók körében milyen vélemény
nyel, állásponttal találkozott az eurokommu
nizmus kapcsán?

— Tulajdonképpen kialakult, megalapozott 
véleménnyel nem találkoztam. Inkább csak 
érdeklődéssel. Ügy tapasztaltam, hogy sze
retnének mindent teljesen tisztán látni, s 
emiatt állandóan rengeteg kérdés adódik. A 
táiékozottság foka persze eltérő, attól füg
gően, hogy ki milyen irodalomhoz, informá
cióhoz jut hozzá.

— Hallani olyan véleményt is, hogy ez az 
egész eurokommunizmus-dolog csak divat.

— Kétségtelenül az is. De jó divat. Azt hi
szem soha nem tudtak annyit a fiatalok más 
(különösen nyugati) kommunista pártokról, 
mint napjainkban. És ebből a szempontból 
már egy év alatt is komoly fejlődés figyel
hető meg. Emlékszem, tavaly ősszel, ugyan
csak a klubban én magam is tartottam egy 
tájékoztatót az eurokommunizmusról, s ak
kor bizony egy sor olyan kérdést kellett meg
beszélni, ami most fel sem merült.

Ha divatból egy-egy marxista párt politi
kájának tanulmányozása áll a fiatalok hét
köznapi érdeklődésének előterében, akkor az 
egy igen praktikus divat. (Hiszen a lényeg 
azért ugyanaz marad, legfeljebb a konkrét 
megvalósításban megismerkednek néhány el
térő vonással is.) Mint ahogy lehet, hogy a 
Polvax is főleg csak divat (ilyen véleményt 
is hallani) —, de nagyon kellemes program, 
s amellett felettébb hasznos is.

Fóris György
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17 címmel tartott előadást szeptember 22-én egyetemünk
Rajk László Szakkollégiumában Juhász Gyula történész.

Ahogy az egyes embereket is foglalkoztatja a kérdés, mi
lyennek látják őket, úgy egy nemzet életében is felvetődik: 
milyen a környező világ rólunk alkotott képe? Milyennek lát
nak minket, elképzeléseik mikor és miért alakultak ki? Ba
ráti körökben is izgalmas témának számít, ha valaki külföld
ről hazatérvén mesél tapasztalatairól. Ez is egyfajta véle
mény, és jó okunk van azt hinni, hogy a rólunk alkotott kép 
is ilyen közhelyekből, sztereotípiákból áll, amely a legtöbb 
esetben nemcsak a látszatnál nem megy tovább, de olyan dol
gokat is láttatni akar, ami csak egy élénk fantázia szülötte.

Talán egyik ilyen rólunk alkotott közhely az is, hogy 
csikós, mulatozó nép vagyunk, a gulyák és délibábok országa. 
Irodalmunk, könyveink, újságjaink napjainkban is igen kevés 
helyre, kevés emberhez jutnak el, legtöbbször csak könyvtá
rakba, és a magyar nyelv nem lévén világnyelv, ott is csak 
kevesen olvassák. Egy ennél sokkal megfoghatóbb képet ad 
rólunk a be- és kifelé irányuló idegenforgalom, az, amit a 
külföldi turisták rövid itt-tartózkodásuk alatt látnak, s az, 
amit mi mutatunk magunkról utazásaink folyamán. Ez na
gyon is felületes ismeret, de néhány nap vagy hét alatt nem 
is várhatunk többet. S akkor még vegyük bele a vizsgálódás
ba a kivándorolt magyarokat is, akik egyrészt maguk is hoz
zájárultak a magyarságkép alakulásához, de még bennük is 
más-más maradt meg a hazáról, aszerint, hogy mikor mentek 
ki. Egy népről kialakult tartós véleményt természetesen nem 
ezek a tényezők határozzák meg döntően. Juhász Gyula elő
adásának a gerincét a történetileg kialakult magyarságkép 
vizsgálata alkotta. Fordítsuk figyelmünket mi is erre a kér
désre, és válasszuk ketté a feleletet. Van egyszer egy olyan 
oldala, amit mi szeretnénk, hogy higgyenek rólunk, és van 
egy olyan, amit ténylegesen hisznek. Ez a kettő a történelem 
folyamán sohasem egyezett meg.

1939-ben megjelent a témáról egy tanulmánykötet „Mi a 
magyar?” cimmel, amely megfelelt az akkori tényleges közhan
gulatnak és politikai helyzetnek. Mai szemmel nézve meg
jegyzései kissé naivnak tűnnek, mégis van néhány tanulmány 
benne, ami megállja a helyét napjainkban is. Ezek közül a 
legérdekesebb Babits Mihályé és Eckhardt Sándoré. Eckhardt 
Sándor a magyarság rossz hírnevét a honfoglalás utáni ka
landozásokból vezeti le. Ebben az időben a már letelepedett, 
államot alapított, földművelő népek szemében mi voltunk a 
„barbárok”, a beszélni nem tudó, állatiasan viselkedő jövevé
nyek, akik a húst nyersen eszik és vért isznak. Szkítáknak 
(keletről jövőknek) neveztek minket, mint azokban a száza
dokban minden kelet felől érkező népet. Innen ered a „szity- 
tya” elnevezés is. Ezt a leírást a külföldi krónikások hosszú 
időkön keresztül aztán egymástól vették át, s olyan tartósnak 
bizonyult, hogy még ma is megtalálható a köztudatban.

A  történelmi magyarságkép fejlődésének második szakasza
kezdődött el a török hódításokkal. Ekkor a törökök let

tek a szkíták, és hazánk egy keresztény védőbástya jelleget 
öltött, amely arra volt hivatva, hogy felfogja a „tatárok” tá
madásait a keresztény Európával szemben.

Sajnálatos tény, hogy történelmünknek arról a szakaszá
ról, amelyet az Árpád-ház uralkodása jellemez, a nyugati köz
vélemény szinte semmit sem tud. A barokk korszakban első
sorban a német írók tollán formálódott a kép rólunk, ekkor 
alakult ki az, a feudális Magyarország létéből adódó kép, 
amit azonban csak a földesurainkról alkottak, mint önző, lus
ta, kizsákmányoló, élősdi emberekről, akiknek ha van is kul
túrájuk, azt a németeknek köszönhetik. Zsarnok nép a ma
gyar, mint a törökök, hunok, tatárok, jnondja a német króni
ka. Itt nagyon fontos észrevenni, hogy á kép kizárólag a ma
gyar nemest mutatja, s a hajnaltól napestig dolgukat végző 
szegények sehol sem találhatók meg a leírásokban, velük nem 
is találkoztak a krónikaírók.

A romantika korszakában Lehan verseiben, aki félig ma
gyar volt, mutatkozik meg az újabb, de az előbbiekhez szer
vesen kapcsolódó magyarságkép, melyet a harciasság, csikós, 
cigányos mulatozás jellemez. Ez a kép bizonyult a történe
lem folyamán a legtartósabbnak, sokan ma sem tudják pél
dául megkülönböztetni a magyar népzenét a cigányzenétől. 
Turistaforgalmunkat is úgy alakítottuk, hogy az idelátogatók 
ne csalódjanak elképzeléseikben, olyan programokat szervez
tünk, amelyek csak erősítették ezt a hitet.

A XIX. században, a Kossuth-féle magyarságkép csak a 
haladóbb, demokratikusabb körökben volt meg, de hamaro
san eltűnt onnan is, és visszaállt a régi, a feudális önkény
urat megformáló ábrázolás, amit Ady így nevezett: a „disz
nófejű nagyúr”. Az így kialakult véleményt a fehérterror, a 
két világháború közti politika csak fokozta.

Ami azonban a második világháború óta hazánkban le
zajlott, az igen pozitívan hatott. Az 56-os eseményeknek csak 
átmeneti szerepük volt, ellenben a 20 esztendős konszoli
dáció alapján olyan új vélemény kezd kialakulni, amely ta
lán tartósabb és meggyőzőbb lesz. mint a korábbi magyar
ságképek bármelyike is volt. Kádár János utazásai, sajtónyi
latkozatai Belgrád fényében nézve, e téren is tartós változás 
irányába mutatnak.

Az előadás a magyarságkép kérdéseinek ezen tényezőit
érintette elsősorban. Színvonalas, érdekes előadás volt, 

de voltak olyan részei, amelyeket hiányoltunk, s amit úgy 
érezzük, érdemes lett volna bővebben tárgyalni, mert több 
figyelmet érdemelnek az általánosságoknál. Ilyen kérdés pél
dául az, hogy a nyugati országok politikájukban hogyan igye
keznek befolyásolni ezt a magyarságkéoet, s az egyes általuk 
finanszírozott vagy legalábbis engedélyezett „ideológiai tá
madások” mennyiben járulnak hozzá a rólunk, illetve közvet
len szomszédainkról kialakult és kialakulóban levő vélemé
nyekhez. Ilyen és ehhez hasonló fontosságú kérdésekről az 
előadás utáin igen tartózkodó állásfoglalást hallottunk. Ögy 
vélem, ezek a témák is több figyelmet érdemelnek, s remél
jük, hogy még lesz alkalom és mód visszatérni rájuk!

Molnár Erzsébet Mária

A fegyveres erők napja alkalmából köszöntjDk Néphadseregünk katonáit. A felvételt készítette: Berczelly Mária

Kutatás közben — munka közben
A TÖRTÉNETÍRÓ SZABADSAGA

— M ily e n  s z e m lé le t  é r v é 
n y e s ü l a  H a d tö r té n e lm i In té 
z e t  k u ta tá sa ib a n ?

— Határozott törekvésünk, 
hogy elvessük a hungaro- 
centriikus szemléletet. Ez azt 
jelenti, hogy a magyar had
történet fejlődését az egyete
mes hadtörténet változiásai- 
ba beágyazva, annak kölcsön
hatásaként vizsgáljuk. Szeret
nénk szakítani azzal a ha
gyománnyal, mely nem vet
te figyelembe a katonapoliti
kai fejlődést, hanem a kato
na-történetet kiszakította gaz

dasági-társadalmi-politikai
összefüggéséből és önmagában 
vizsgálta. A háborút mindig 
meghatározza a politika és 
minél közelebb kerülünk a 
mához, ez  annál inkább igaz. 
Az Osztrák—Magyar Monar
chia felbomlását nem lehet 
csupán a katonai vereséggel 
magyarázni. A marxista tör
ténetírás nagy érdeme, hogy 
kimutatta e vereség gazdasá
gi, társadalmi, ideológiai oka
it, hogy miért kellett a Mo
narchiának a katasztrofális 
vereséghez eljutnia. Jogos 
büszkeséggel állapíthatjuk 
meg, hogy a nyugati történé
szek is kénytelenek elfogadni 
álláspontunkat. Ma már ők 
sem az elnyomott nemzetisé
gek árulásában keresik a Mo
narchia széthullásának okait. 
A katonai események itt csak 
meggyorsítottak egy régen ér
lelődő, megállíthatatlan társa
dalmi folyamatot.

— A  h a d tö r té n é sz  n e m c sa k  
a k a to n a i e se m é n y e k k e l  fo g 
la lk o z ik ?

— Sokan azt hiszik, hogy a 
hadtörténészek „sarkos” kato
nák, akik arról írnak, hogy a 
csapatok ideroentek, azután 
odaértek, parancsot kaptak.., 
Pedig nagyon is élő társadal
mi valósággal foglalkozunk, 
komplex módon — de a kato
na szemével nézzük ami tör
tént. Egy ország katonapoliti
káját, annak mozgatóerejét, a 
hadsereg állapotát kutatjuk, 
azokat az okokat, melyek ma
gyarázhatják, hogy egy had
sereg adott állapotban miért 
úgy viselkedett, ahogyan. Na
gyon is komplex megközelí
tést igényel a mi munkánk, 
ha stabil eredményeket aka
runk elérni.

— N y o m a té k a  v o lt  a  „sta
b il” szó n a k . V a n n a k  a k ik  m á s 
fa j ta  e r e d m é n y re  tö r e k s ze n e k ?

— A második világháború 
olyan téma, melyhez minden
ki ért, hozzá tud szólni, van 
véleménye róla.- Több olyan 
irodalmi alkotást lehetne em
líteni, mélyek hallatlanul tet
szetősök, tartalmazhatnak 
résziigazságokat, de egészében 
félreorientálnak. Mi az ilyes
mitől nagyon óvakodunk. 
Nem véletlen, hogy Magyar- 
ország második világháborús 
szerepéről katonai munka ed
dig nem született, mert nem 
láttunk még eleget. Ez nem 
azt jelenti, hogy 25—30 évvel 
ezelőtt nem tudtuk volna he
lyesen értékelni 1944. március 
19-ét. De csak most jutottunk 
el ahhoz, hogy feltárjuk azo
kat a bonyolult okokat és kö
rülményeket, melyek odáig 
elvezettek.

írók, publicisták — akik 
hallatlanul érzékenyen reagál
nak főleg a közelmúlt esemé
nyeire — hamarabb nyúlnak 
történeti sorskérdésekhez, 
mint ahogy a szaktudomány 
a maga megállapításait meg

Több mint harminc év tett el a második világháború befejezése a  m a e v íi.r  hadseregek  ti ő s i ec» 
óta, felnőtt egy generáció, mely csak hallomásból ismerheti ezeket , , ** . . ,
az éveket. Mégis, a  háború örök témája marad az emberiségnek. SegOt é s  hogy a  nator&&ag 
Nem a ma ötven—hatvan évesek emlékeiről van szó elsősorban: a Volt az, am ely  „ledöfte” a
fiatalabbakat legalább ennyire élénken foglalkoztatják e kérdések.

Aki olvas újságot, nézi a  tévét, mint lázmérőn tartja szemét a 
világ erőviszonyain. A leszerelés körüli legújabb problémák megingat-

hadsereget, s ez okozta a há
ború elvesztését. Azóta a le

hatják az emberek békébe vetett hitét. A béke stabil tudata pedig Véltári k u ta tá so k  fe ltá r ták ,
elengedhetetlen feltétele az eredményes alkotó munkának.

Mégis, van egy kutatóréteg, melynek mindennapos munkája a 
múlt leginkább vérzivataros eseményeihez kapcsolódik; ők a  had-
történészek, ____ __________

Tóth Sándor alezredes, a  Hadtörténelmi Intézet osztályvezetője a ezzel a k a rtá k  
második világháború történetével foglalkozik, ezen belül is a  Horthy-

hogy a  „tőrdöfés” legendá ja  
a  h o rth y sta  e llen fo rradalom  
ideo lóg iá jának  szerves része, 

m en ten i az
l u o o v u i i v  v i i a g u a u v i u  t v u c u c i c t c i  l u g u u i u r z m ,  e z e n  u c f l i i  i s  n e i w t y -  „  11,  -  J  '  . e « .  -  r
hadsereg szerepével, és a  szovjet hadsereg felszabadító tevékenységével. urai'Koao osztályok ielelosse- 
Monográfiák, tanulmányok sora jelzi munkásságát, 3 könyvet írt Ma- gét. Az e r r e  vonatkozó adatok 
gyarorazág felszabadításáról. , . . _ már rende lkezésre  á llnak , bárFarkas Márton, az intézet fömunkatársa. Kutatásai során az Oszt
rák—Magyar Monarchia és Németország, közelebbről a központi hatal
mak háborúját vizsgálja az első világháborúban. Legutóbb az Akadé
miai Kiadó életrajzi sorozatában Hindenburgról jelent meg könyve.

egy részük ma is Becsben 
van, a négyszáz éves együtt- 
létnek ez is következménye.
A két állam közötti egyez-

tudja tenni. És a közvéle- országaik harcban álltak. Azo- mény alapján két levéltári 
mény.t sokkal inkább formál- nos érdek fűzte őket össze — delegációnk dolgozik kint, 
ják például Németh László saját katonatömegeikkel való akik folyamatosan küldik ha
vagy Illyés Gyula drámái, me- ellentét. Vagy lehetne extrém tea az anyagokat. Ezeket le- 
lyek nagyon értékes művészi példát említeni: az osztrák— fényképezzük, majd vissza- 
alkotások, de a történeti való- magyar hadsereg egyik veze- küldjük, 
ságot nem biztos, hogy min- tő tábornoka, József főher- — M ily e n  a  k a p c so la tu n k  
dig marxista módon és a való- cég 1914. karácsonyán ajándé- más o rszá g o k  h ad történészie i-  
siágnak megfelelően tükrözik, kot küldött a szembenálló ve i?
Művészi értéküket hiba lenne orosz erők arcvonalparancs- _ Leggyümölcsözőbb a sao-
kotsegbe vonni. A baj az, nokanak. A modem háborúk cialista országok hadtörténel- 
hogy az emberek azt fogad- korában természetesen ilyen mi intézeteivel való együtt- 
ják el történelemként, amit a nincs. De az nagyon lényeges működés Közös publikáci- 
művész alkotott, élve a mű- kérdés, hogy a háború végén óink és kutatási témáink van- 
vészi szabadság összes lehető- a katonatömegek felismerik, -,-,1, A toiizc-Ä.iriroii
ségévél. A történésznek nincs hogy nekik is azonosak az ér- e t o t a n  S e r  e n S n t a -  
dlyen szabadsága... dekeik mindkét oldalon és el- “  l ^ r j ü k  n X t S -

A másik, hogy a különböző kezdenek barátkozni.^ Tízezre- ságukat és képviseljük velük 
alkotások következtében olyan ve' Mennek át_ egymás arcvo- szemben a magyar marxista 
képzet alakult ki a közvéle- nalaiba és gyűlölettel beszél- történetírás eredményeit, 
«lényben, mintha a magyar ne,k a háborúról, melyben _
hadsereg tisztikara is kezdet- Milliók estek el egy parazita , h ii7 e m V é o n a t í ^ í t t  « 
tői fogva szembeszállt volna réteg osztályérdekei és világ- ^ tö r té Z T re  is  —  m o t e h e -

sózták ezre! lettek volna eb- -  H a a z  iro d a lm i a lk a ta -  k é n t  a zo k a t a z idősmfcokaí 
ben a tisztikarban, akik a ko- s o k n a k  a  m a r  e m lí te t t ,  n e m  n izsnáU a a m ik o r  tö r té n t"  
rülmények szerencsétlen ősz- m in d ig  p o z i t ív  k ö v e tk e z m é -  Storni „ tö r tén t
sze játszása folytán nem tud- n y e ik  v o lta k , a m a g ya r  h a d 
ta k  többet tenni, mint amit tö r té n e tírá s  m ié r t  v á r t tö b b  
tettek. Ez nem igaz. A törté- m in t  h a rm in c  é v e t  a  m á so d ik  
neti kutatások azt bizonyít- v ilá g h á b o rú  e le m zé s é v e l és 
ják, hogy a magyar tisztikar e n n e k  p u b lik á lá sá v a l?  
fokozatosan németellenessé _

— A legfontosabb kérdé
sekben ma már tisztán lá
tunk. De a magyar hadtörté
nelmi fejlődésnek számos idő
szaka van, ahol sok még a

válik a háborús tanasztalatok a + voltak megfelelő feher folt. Akar a 18. szaza-vauiK a naooas tapasztalatok adataink. Magyarorezag má- dot vesszük a k á r  mást má>
következtében. De ez nem an- codik világháborús szerenéröl 1 ■ . j ,  mast’ n*®tifasizmu« hariAm yiiagnaDorus szerepéről nem volt eleg idő es energiatitasazmus, hanem nacionaliz- jóformán alig maradtak itt- arra hogy eav sor kérdéstmus. A tisztikar végig szov- v,on dokumentumok MiV a T V T ’ ,nogy e°y S°I! Kerc‘e*tietellenes marad és am ikor , K5 5 n\UITWík; Míg a tudományos alapossággá! fel-jetenenes maraa es amikor világ legkulonbozobb neszem dolgozzunk P éldáu l a rza-telérkezik a történelmi válasz- található anyagok eljutottak - ^ „ ?Idaul a ,szatút a tisztek többsége a szov- anyagok eljutottak mari beke utam, csaknemui a tiszten tooosege a szov ide, addig eltelt ennyi idő. másfél évszázad 1848-ig ki.
jetelienesseg halasa alatt dönt. A dokumentumok egy ideig “  l m S  íátóm^!éb5L 
A nemetekkel való fegyveres zárolva vannak é s  csak  hizo- 5 5  a KU OK ^wmezejeooi.szembefordulásra naevon ke- •‘ Varrnak c? 5  °}zo  Eddig csak arra volt erőnik,, moetorauiipra nagyon ke nyos :d0 utan kezdik okét hoev a  c s ú c s o k a t  kutassuk vés esetben kerül sor, a leg- nublikálni H oev ni a7 ama a CSUCSOK , kutassuk,tovább amíg eljutnak nem -5oukaítn. Hogy pl. az ame- pedig a magyar nép történeteTovaDD amíg eljutnak, nem nkai hadügyminisztérium n€m csak k im a g a s ló  c s ú e s o k -az aktív ellenállás, hanem az, archívum áham  mliv„„ zsák - ! , c s a k  Kimagasló esucsok-
hogv abbahagy iák a fegyve- _ ,55"; , k kal egyeniositheto. A bekes-

a  nemetekkel vaio tegyveres zárolva vannak és csak bizo- Eddig csak arra volt erőnk!
szembefordulásra nagyon ke- nyos idő után kezdik őket “ 5 5  5 . 5 5 .  ,1 5 5 5 *

^ Syharcotha8yÍák 3 fegyVe‘ Hiányolt magyar katonai ira- nek tűnő évtizedek, évszáza- 
. vannak, nem tudhatjuk, dók js tele vannak a maguk

-  A z é r t  e z e k n e k  a z  iroda i- És nem írhatunk olyat, amit problémáival és végső soron
m i m ü v e k n e k  is  v a n  le tjo g o - esetleg egy tíz ev múlva elő- ezek készítik elő az újabb 
su ltsa g u k . kerülő dokumentum megcá- csúcsokat, sorsfordulókat.

— Természetesen. Fontosak föl- Illyés Gyula mondta ezzel
ezek az alkotások, mert óriá- — M i je l le m e z te  a z  1945 kapcsolatban: szorgos kutatá
si tudatformáló hatásuk van e lő t ti  m a g ya r  h a d tö r té n e t- sok bebizonyíthatják, hogy a 
és olyan kérdésekről szólnak, írá st?  magyar nép ezekben a csen-
melyek érdeklik az embere- — a  két világháború közti des korszakokban is nagyot
két. A valóságot ábrázolják, magyar hadtörténetírásnak alkotott
de nem biztos, hogy ez a tör- egyetlen célja volt: igazolni Földes Péter
ténetí igazságnak is megfelel.
Persze, vannak jó példák is. 
Hadd utaljak egy filmre, a 
Nagy ábrándra, melyet a film- 
történet 12 legnagyobb alko
tása között .előkelő helyen je
gyeznek. Jean Gabin játszik 
benne egy francia katonát, 
aki német hadifogságba ke
rül. A film bemutatja a hős 
hozzáállását a hadifogsághoz, 
a lovagias hadviselést...

— V a n  lovag ias h a d v ise lé s?
— Nincs. De az előfordult, 

hogy a lelőtt ellenséges repü
lő után koszorút vagy virág
csokrot dobtak le. Vagy a 
foglyot becsületszóra egy idő
re elengedték, hogy dolgait 
elintézhesse. Ez persze leg
több esetben csak a tisztek
re vonatkozott. A katonatiszt 
akár francia, akár német, egy 
kasztba tartozónak vallotta 
magát, függetlenül attól, hogyN a g y  Já n o s ra jza Régen VM—Ma MKKE



Tetszik vagy nem tetszik, 
az itt a kérdés

ifjúságavagy: konzervatív ifjú;
Meditáció egy nyilvános főpróbáról

Shakespeare-t ma színpadra kespeare-rajongóval 
állítani nem kis felelősség. Ez tette magát, 
még inkább

képvisel-

igaz akkor, ha 
éppen a Hamletról van szó.

Shakespeare saját kora óta 
érvényes. Kivesézhetetlen. 
Minden korban releváns; örök 
tartalommal bír. Igen; a drá
mái: szavak írott ezred. Ennyi 
elég is? Az már a kor fel
adata, hogy a klasszikust saját 
prizmáján megtörve, üj gondo
latokkal felújítva, aktuálissá 
téve a modern időkben szín
padra vigye. A Hamletet ezer
féleképpen lehet megrendezni. 
Lehet világvégét várva és le 
het a figurák egységét szem 
előtt tartva; lehet a filozófiai 
tartalmakat szélesítve és lehet 
'bohózatnak álcázva. Az egész 
pusztán koncepció kérdése. 
Már ha van. Meri a Madách 
Színház Hamlet produkciójá
ból éppen ez hiányzik. Ehe
lyett láthatunk egyéni alakí
tásokat, hol jobbakat, hol rosz- 
szabbakat. Kétségtelen: profi 
szinten folyik az előadás — 
apróbb hibákkal itt-ott — na 
de persze ez még a legkiválób- 
baknál is előfordul. Tisztessé
gesen megtervezett díszletek, 
megfelelő zenei bevágások, az 
alkalomhoz illő, ünnepélyes 
átélés. Magyar színházi elő
adás 1977 második felében. 
Vagyis semmi új, semmi szem
léletváltozás, semmi forradal
mi. Mintha meg sem született 
volna Peter Brook, mintha a 
Taganka Színházról még sen
ki sem hallott volna.

Vagy a hiba bennem van? 
Arra nem figyeltem eléggé, 
hogy Mensáros László bohócot 
csinált Polónius figurájából? S 
talán az önirónia jelének kel
lett volna tekintenem azt a je
lenetet, amikor Hamlet leszúr
ja őt, s  Mensáros még mindig 
bohóc-Polónus szerepében egy 
teátrális-anakronisztikus „vé- 
gem-van”-t kiállt? Az az ér
zésem, sokunkat csak az il
lendő drámai csend tartott 
vissza attól, hogy hangosan fel 
nem nevettünk. Vagy a dán 
k}rály csupa-rózsaszín jelmezét 
kellett volna jobban megeső! 
dálnom? Lehet, hogy Hamlet 
az utolsó jelenetben felöltőit 
fekete ballon-kabátjának nem 
tulajdonítottam megfelelő je
lentőséget? Szívesen elismer
ném felfogóképességem ko
moly fogyatékosságait, ha 
mindezen és még néhány ha
sonló. de nem említett jelen
ség közös okaként a rendezői 
elképzelés legcsekélyebb nyo
mát felfedezhettem volna. 
Ilyesmivel azonban sajnos, 
nem találkoztam. Nyilvános 
főpróba; van még lehetőség a 
csiszolásra, igaz már csak egy
szer. Persze, persze. Csakhogy, 
úgy érzem, ezen az előadáson 
nem csiszolni k e ll . . .

Vajon miért kellett a Ma
dách Színháznak újra műsor
ra tűznie a Hamletet, ha egy 
konvencionális és koncepciót
lan előadást akart csinálni be
lőle? Azért, mert ígv is teljes 
a siker? IGEV. MERT ÍGY IS 
TELJES A SIKER!

S ami igazán elgondolkozta
tó: az előadás nem a mindent 
megtansoló, közéokorú sznob 
Pesti közönség előtt játszódott, 
hanem az ingyen előadásra be
tóduló. nagy Kamtot-élményre 
váró diákság előtt. Rogvásig 
m egtöltőjük a páholyokat, 
nemogyszer apróbb tcttleges- 
ségre is sor került egv-egy 
jobb ülőhelyért. Sokan fürtök
ben állva és ötpercenként lá
bat cserélve töltötték a több 
mint három órát. A mi egyete
münk is legalább 50—GO Sha-

S a végén: vastaps. Volt ki 
helyéről felállva.

A Madách Színház Hamlet- 
előadása meghódította a diák
ságot — írják majd a lapok. Hát 
ennyi elég nekünk? Elégedet
tek vagyunk egy ilyen előadás
sal? Mi is álhumánus módon 
az előadás hosszával, a színé
szek izzadtságával, a kiabálás 
mértékével egyenes arányban 
mérjük a produkció eszmei, 
művészi értékét? Vagy talán 
Shakespeare-t tapsoljuk? Meg
van ő már nélkülünk is. Ügy 
látszik, elfogadjuk azt a lassan 
már meggyökeresedett nézői 
attitűdöt, hogy bármit is ka
punk a színházban, azt ille
delmesen megtapsoljuk. Az
tán a rendező vegye elő a 
stopperóráját, mérje le a tiszta 
tapsidőt, tekintsen el a vélet
lenszerű jelenségektől, a ki
gyulladó nézőtéri lámpák taps
fékező hatásától stb., stb., 
majd ennek alapján számítsa 
ki, hogy legutóbbi rendezése 
az előzőkhöz képest megülöt- 
te-e a kívánt sikerszintet. Ügy 
hiszem, nem szabadna fél
nünk egy kis passzivitástól az 
előadás végén. Itt ez a véle
ménynyilvánítás eszköze.

Simonyi Tamás

Még egy órám van

A felvételt készítette: Tutsek Csaba

Süss fői; nap!
P z  a címe Anatolij Krivo- 

noszov regényének, amely 
az Európa Zsebkönyvek soro
zatban jelent meg az idén. Bi
zonyság ez a könyv arra, amit 
gyakran hangoztatunk — oly
kor talán csekély meggyőző
déssel, mert meglehetősen ke
vés példával tudjuk igazolni 
— hogy hétköznapi emberek, 
hétköznapi környezetben folyó, 
hétköznapi életéről is lehet 
színesen, izgalmasan, érdekfe
szítően, ugyanakkor korántsem 
sekélyesen írni. Krivonoszov 
regénye munkáskörnyezetben, 
mégpedig kisvárosi, részben 
annak környékbeli ingázó 
munkások között játszódik. A 
főhős Parfjon Tyimofejevics 
gyufagyára géplakatos felesé
gével, két kislányával (most 
várják a harmadik gyereket, a 
hőn óhajtott fiút), anyósával 
békés, nyugodt családi életet 
él, anyagilag is szépen gyara
podik családja. Munkahelyén 

ahol már 18 éve dolgozik — 
jó kis haveri kompánia, szű- 
kebb környezete a lakatosok 
társasága. Van egy szívbéli jó
barátja Ivan Kolcsim személyé
ben, akivel minden gondját, 
búját-baját megtárgyalhatja, s 
akitől mindig jótanácsokat 
kap. Aztán egy szép napon a 
gyár új főmérnöke művezetői 
állást ajánl Parfjonnak. S et
től kezdve ez a már-már idilli 
helyzet fokozatosan megválto
zik, egyre bonyolultabbá vá-

Hclyrcigazítás
A z e lő ző  szám  „ K u ta tá s  k u ta tá 

s a ”  cím«? c ik k é b e n  a  n y ila tk o z ó  
é s  a  c ik k író  h ib á já n  k ív ü li o k o k  
m ia t t  P o lá n y i M in á l^  n e v e  h e ly e tt 
P o iá n y i  K áro ly t é  «elent m eg .

P o lá n y i M ih á ly  fsz. 1891.) A ng
liá b a  e m ig rá lt  íiz ifco k ém ik u s , ak i 
s z ilá rd te s t- f iz ik á v a l,  g á zo k  a d 
sz o rp c ió já v a l. m a jd  tu d o m á n y p o 
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tó i, a k t ív  re s * lvevő i. P o lá n y i K á 
ro ly  e g y b en  e lső  e ln ö k e  is. R eszt 
v e tte k  az  19^8 *s p o lg á ri d e m o k 
ratikus- fo r ra d a lo m b a n , m a jd  a 
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rá l ta k .  K ü lfö ld ö n  m in d k e tte n  j e 
le n tő s  tu d o m á n y o s  e re d m é n y e k e t 
é r te k  eL

Szobrászatról, kiállításokról

Körösényi Tamás: Portrék

TTgy tűnik, hogy az elmúlt 
^  néhány héten az országos 

kiállítási programban a szob
rászat játszotta a fő szerepet. 
Néhány napja zárta be kapuit 
a Műcsarnokban Ősze András, 
USA-ban élő szobrászművé
szünk kiállítása. A tárlat kétségtelenül színfolt volt a hazai kiállítási programban: a több évtizede külföldön tevékenykedő mester hangvételére és művészi alapállására érthető módon rátétté bélyegét a világ járás, más népek, kultú
rák közvetlen közelsége. A ki
állított művekben ugyanakkor 
egységesen érezhető béke, har
mónia és tiszta érzelem utáni 
belső vágyakozás mutatkozott 
meg, amely érthetővé teszi, 
hogy művészetét minden ide
gen jegy ellenére nagy érdek
lődéssel és befogadókészséggel 
látogatta a közönség. Termé
szetesen, ehhez hozzájárult 
Ősze szakmai felkészültsége 
is, amely elsősorban a lemez
domborításoknál valóban
rendkívül magas tudást árult 
el. Mindezek mellett meg kell 
azonban jegyezni, hogy — leg
alábbis a Műcsarnokban be
mutatott művek alapján — 
elég szűk tematika az, amely
ben a művész gondolatainak, 
érzelmeinek tükröztetésére 
vállalkozik, s ebből követke
zően kissé túl zártnak tűnik 
az a világ, amelyet létrehozni, 
megteremteni képes.

|V J  űvészeti és kiállítási éle- 
tünk nagy eserrénye volt 

a szeptember folyamán hazánkban megrendezett nemzetközi éremmüvészeti kongresszus (FIDEM), valamint az ehhez kapcsolódóan rendezett 
kiállítások, amelyek közül a 
nemzetközi kiállítás a Nemze
ti Galéria termeiben még az 
ősz végéig fogadja látogatóit. 
Ezen a kiállításon mintegy 
kétezer érem, illetve plakett 
látható, melyek a világ leg

különbözőbb országaiból ér
keztek Budapestre. Nem lehet 
kitérni az országonkénti is
mertetésre, s ezért a magyar 
anyag (mely elismerten élvonalbeli, s a hagyományoknak 
megfelelően, mint a rendező 
ország anyaga, messze na
gyobb arányában a többi or
szágéhoz képest) ismertetése 
sem lenne helyénvaló. Pusz
tán annyit tehát: rendkívül gondosan megrendezett, a megszokott színvonalat mesz- sze meghaladó kiállítást lát
hat az érdeklődő, s a szemlé
leti, megfogaln^azásbeli sokré
tűség napokig tartó „csemegé- 
zésre” ad lehetőséget, még az 
Ínyenceknek is.

Czeptember 27-én a Mű- 
csarnok termeiben Kiss 

István Kossuth-díjas szobrász- 
művésznek, a Képzőművészek Szövetsége elnökének nyílt reprezentatív kiállítása. A saj
tó nem mulasztotta el közölni 
azt sem, hogy az anyag legnagyobb részét egy, a Szovjetunió több nagyvárosában megrendezett szoborkiállítás mun
kái szolgáltatták. A kiállítást 
— rendhagyó módon — egy 
munkás nyitotta meg. Az adott 
gesztust azért érdemes hang
súlyozni, mert a kiállított munkákban letapintható törekvés egyenes folyományá
nak tekinthetjük. A 'művek 
(mintegy félszáz munka lát
ható a termekben) a főiskola 
elvégzésétől napjainkig kísé
rik végig Kiss István pályáját. 
Ami a tárlatból egyértelmű: 
Kiss István jól felkészült szakmaisággal egész eddigi munkásságában a népről a népnek érthető módon (a párt XI. 
kongresszusán ismét leszögezett elvárás szellemében) dol
gozik. Számos köztéri szobor
megbízása mutatja: sikerrel. 
Ám elgondolkodtató volt a kongó termekben járni, ahol 
szinte csak néhány szakma

belivel futottam össze. Mást 
igényelne ezek szerint a kiál
lításra járó közönség, és mást 
az utca embere? Vagy amit az 
utcán „közérthetően” lát a kö
zönség, azt vizuálisan annyira 
magáévá teszi, hogy a kiállí
tóteremben már közhelysze
rűen fiat, s ezért közömbös ve
le szemben a látogató? Ügy 
vélem, e kérdésre elég cáfolat 
a nemrégiben rendezett Varga 
Imre kiállítás nagyfokú ér
deklődést kiváltó lényére em
lékeztetni. Talán inkább a 
monumentalitás kérdése felől 
közelíthetnénk: Kiss István al
kata, szobrászt vénája inkább 
nagyléptékű munkák esetén 
magávalragadó, s kis mére
tekben nem olyan meggyő
zőek alkotásai. E gondolat tar
talmának konzekvenciáiról en
gedtessék meg nekem nem 
beszélni, illetve nem kifejteni 
azt. Inkább (befejezésképpen) 
egy negyedik szobrászati kiál
lítás kapcsán áttételesen per
getem tovább a gondolatokat.

A  XI. kerületi pártbizott- 
ság szervezésében és ter

mében láthatjuk Körösényi Tamás szobrászművész önálló kiállítását. A tavaly végzett

fiatal művész rendkívül érzé
kenyen mintázott szobrokkal és érmekkel érzelmileg tudja gazdaggá tenni azt a termet, melyet rendelkezésére bocsátottak. Hangulata van a te
remnek, mégpedig nem is le
határolt, egyirányú töltéssel. 
Még az intim, lírai plakettek 
is némi iróniával és fanyar
sággal telítettek, és szobrait is 
egy belső kohézió, a művészi 
szemlélet őszintesége fogja ösz- 
sze, s teszi egységessé, tartal
mi sokrétűsége mellett. S ' a 
tartalom igen széles,, skálán 
mozog: a közlési igényű fiatal 
női mellképektől a Törött 
(Táncsics) plasztikai fintorán 
át a Felvonulók politikai mon 
danivalójáig (melyet két, csak 
színében különböző figura és 
egy rózsás Lenin-portré tesz 
többértelművé, illetve többfé
leképpen értelmezhetővé, sez  
által talán nem „köz”-érthető- 
vé (?), gondolatilag gazdaggá 
terjed. Az itt bemutatott alko
tások alapján nyugodtan és 
biztosan várhatjuk a közeljö
vőben Körösényi Tamástól új, 
jelentős kisplasztikáinak so
rát, és — lehetőség esetén — 
köztéri munkákat egyaránt.

C h i l i a n  B á l i n t

Kiss István: Vak Bottyán

Iáik. Kérdések, problémáik so
kasága kerül elő, kérd ve azzal, 
hogy elfogadja-e Parfjon a fel
kínált állást, hogy jóbarát-e, 
akit eddig annak tartott, hogy 
új helyzetében hogyan viszo
nyuljon szűkebb családi és tá- 
gabb munkahelyi környezeté
hez.

— „Azért gyűltünk itt össze, 
hogy tiszta szívvel köszöntsük 
a mi kedves Filimon Filippovl- 
csunkat — szaporította a szót 
Szenyka Sadrin —, kívánok 
neki a helyi szakszervezeti bi
zottság, a pártbizottság, és a 
magam nevében . . .

— Szenya, ne csűrd-csavard!
— ikiáltott közbe Arisztarh 
Grebennyikov.

— Elfogadom az alulról jö
vő kritikát! — Szenyka Sad
rin Parfjon felé csücsörítette 
ajkát, mintha csókra nyújtaná, 
és szándékosan suttogva azt 
mondta:

— Parfjon Tyimofejevics, 
add ide a műanyag pohárká- 
dat!

A lakatosok elcsendesedtek, 
várták, mit felel erre a „közü
lünk való” új művezető, ahogy 
már emlegették a dohányzó
szobában . . .

D arfjon még az „alulról jövő 
kritika” előtt kitalálta, 

hova akar kilyukadni Szenyka 
Sadrin, és már előre eldöntöt
te, hogyan fog cselekedni. 
Minden különösebb gondolko
dás nélkül odament a munka
padjához. a „moszkvicska” zse
béből elővette a kulcsot, bele- 
dúgta a kulcslyukba, megfor
gatta. kinyitotta az ajtót, és 
benyúlt a titkos zugba.

— Jó hogy nem dobtam ki.
— Parfjon odanyújtotta a mű. 
anyag pohárkát Szenyka Sad- 
rinnak és Filimon Menysikov 
szánalmasan összeszorított aj
kára nézett. — A harminc éved 
kedvéért bűnbe esünk, igaz-e? 
No, öntsél, Szenyka!

Szenyka Sadrin csak pislo
gott, szája hangtalanul moz
gott: ilyen fordulatot nem 
várt.

— öntsél, öntsél — támadt 
rá most már Parfjon. — Hol 
az üveged? M i. az, egyszerre 
megnémultál?

— Ez aztán a parazita! — 
nevetett föl harsogón Arisz
tarh Grebennyikov. látva, hogy 
a trükk nem sikerült. — Át
láttad! Átláttál rajtunk! Mi
csoda szimata van!

Ekkor Szenyka Sadrin is ha- 
hotázni kezdett:

— Nem ette meg a cselt! 
Nem ette meg! Fogiatok meg. 
tépjetek s z é t ! . . .  No. gondol
tam, ideadja-e most Parfjon a 
poharát, vagy nem adia, ér
ted, te művezető? Ellenőriz
tünk! Ha nem adtad volna 
i de . . .  De így csillagos ötöst 
érdem elsz!. . .

— Filimosa minden hazug
ság nélkül ma töltötte be a 
harmincat! — kezdte újra a 
szónoklást Szenyka Sadrin. — 
Munka után mindenkit meg
hívok az „Asszonykönmyek”. 
be. Rendben van. amit javas
lok, Filimon Filippovics?

— Re-re-re . . .  Helyes!
— Mindnyájan hallottátok? 

A megielenés mindenkinek 
kötelező!

— Nem mindenkinek, Sze
nya. — Parfjon sajnálkozva 
nézett a lakatosokra. — Ma 
termelési értekezlet van . ..  
Azért is jöttem motorkerékpár
ral, hogy ne kelljen gyalog ha
zamennem. Természetesen kö
szönöm a m eghívást. . .

— Parfjon szabad ember 
volt, aztán művezető lett!”

történet persze nem ezzel 
ér véget. Inkább itt kez

dődik annak a bonyolult, lé
lektani és mikrokörnyezeti vál
tozási folyamatnak a megraga
dása és mélyen átérző, értő áb
rázolása, amelynek Krivono
szov révén tanúi lehetünk, s 
amellyel a magyar irodalom
ban elég ritkán találkozunk 
sajnos Ezért is nagy élmény 
Krivonoszov könyve.

— nk>
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DÉKÁN

A kereskedelmi kar új dé
kánja, dr. Forgács Tibor, a 
belkereskedelmi tanszék ve
zetője lett. Persze, az „új dé
kán” kifejezést meglehetősen 
óvatosan kell kezelni olyan 
ember esetében, aki — több 
mint húsz évvel ezelőtt — 
már ellátta ezt a feladatot.

— Valóban, 1954—57 kö
zött dékán, azt megelőzően, 
amikor rpég nem voltak ka
rok az egyetemen, tagozatve
zető voltam. Akkoriban kel
lett kialakítanunk az egyetem 
jellegének megfelelő formá
kat és módszereket és más 
hasonló intézmények tapasz
talataira sem támaszkodhat
tunk, mert nem voltak ilye
nek.

Joga,
hogy kötelességét 

teljesítse
Nem is állítom, hogy meg

találtuk volna azokat a mód
szereket, az önállóságnak azt 
a fokát, amire szükségük lett 
volna a karoknak. A múltban 
mindenképpen kisebb volt a 
dékán jogköre, mint ma. 
Gyakran mondtam abban az 
időben, viccesén, hogy á dé
kán legfőbb joga, hogy köte
lességét teljesítse. A lényege

sebb dolgok általában köz
pontosítva voltak, a dékán a 
viszonylag kisebb jelentősé
gű kérdésekben döntött. Ez a 
helyzet az elmúlt évtizedek 
során sokat javult, de úgy 
gondolom, tudnánk még mi
ben előrelépni.

Meg kell mondanom őszin
tén, hogy eléggé vegyes ér
zelmekkel vállaltam el újból 
ezt a megbízatást. Tisztában 
vagyok azzal, hogy ez a mun
kakör szükségszerűen egy sor 
adminisztratív ténykedést is 
jelent — megbeszélések, érte
kezletek — és ezt én nem túl
zottam szeretem. Inkább tar
tok egyfolytában négy órán 
keresztül előadást, minthogy 
két órát üljek egy értekezle
ten. Persze, az értekezletek 
nem fölöslegesek, csak fölös
legesen sok időt vesznek 
igénybe. Nem tudjuk igazán 
vezetni az értekezleteket. 
Mindig is szóvá tettem, ha 
úgy éreztem, egy tanácskozás 
túlságosan elhúzódik. Sok vi
tám volt már ebből, és ilyen
kor arra szoktak hivatkozni, 
hogy nem demokratikus do
log valakibe belefojtani a 
szót, hagyni kell mindenkit 
beszélni. Nekem az a véle
ményem, hogy a demokratiz
mus ilyen értelemben is a 
többség érdekeit kell, hogy 
szolgálja és az egyént lehet 
és kell is a többség érdeké
ben korlátozni.

Ez különben oktatói beteg
ség is, aki egyetemen tanít, 
megszokta, hogy kétórás elő
adást tart, tíz perc nem idő 
számára.

Ilyen dolgok zavartak en
gem elsősorban. Ugyanakkor 
természetesen nagy megtisz
teltetésnek vettem, hogy az 
egyetem vezetői rám gondol
tak a dékáni tisztséggel kap
csolatosan.

— Hogyan tudja össze
egyeztetni új elfoglaltságát az 
eddigiekkel?

— Ez egyben azt is jelenti, 
hogy át kell vizsgálnom egyéb 
kötelezettségeimet, meg amel
lett, hogy a tanszéket ve
zetem, nagyon sok társadal
mi elfoglaltságom is van. 
Részt veszek a párt szervezeti 
módszereivel foglalkozó mun
kabizottság munkájában, tag
ja -vagyok a fegyelmi bizott
ságnak. Alapító tagja vagyok 
a munkásőrségnek, s amíg el 
tudom látni a szolgálatot, ez

alól nem akarom felmentet
ni magam. Ezenkívül tagja 
vagyok a kerületi pártbizott
ság gazdaságpolitikai bizott
ságának, a Magyar—Szovjet 
Baráti Társaság országos el
nökségének, a TIT közgazda
sági szakosztály vezetőségé
nek, a Közgazdasági Társaság 
kereskedelmi szakosztálya el
nökségének. Dolgozom a Rek
lámszövetség elnökségében, 
szerkesztő bizottságokban, a 
a Fogyasztók Tanácsának el
nöke vagyok és ezek, ha nem 
is állandóan, de időközönként 
azért jelentenek bizonyos 
munkát. Szóval, nem unatko- 
kozom, de ezt szoktam meg 
és hozzátartozik az életem
hez a sok elfoglaltság.

Ilyen körülmények között 
természetesen nem könnyű 
ellátni a dékáni tennivalókat. 
Ráadásul éppen egy olyan 
nagy feladattal kezdődött dé
káni működésem, mint ami
lyen a fizetésrendézés. Ne
kem kellett vállalnom a fe
lelősséget, hogy a kar okta
tóinak fizetésrendezése meg
felelően, igazságosan menjen 
végbe.

— Mint újonnan megvá
lasztott dékán, mit szeretne 
megvalósítani ?

— Miután az egyetem ala
pítása óta itt tanítok, több 
olyan tanár, tanszékvezető 
van, akivel már huszonöt
harminc éve együtt dolgo
zunk, bemutatkoznom tehát 
nem kellett. Azzal kezdtem, 
hogy azért, mert engem meg
bíztak a dékáni teendők el
látásával, attól én nem értek 
jobban sem a joghoz, sem a 
külkereskedelemhez, sem a 
nyelvoktatáshoz, és nem is kí
vánok ezekben új dolgokat 
kitalálni. Ehelyett azt kérem, 
hogy ők segítsenek, és ha úgy 
gondolják, hogy valamiben én 
tudok segíteni, szóljanak.

A stabilitás 
nagy előny

— Nincsenek olyan elképze
léseim, vágyaim, hogy mint dé
kán, a nevemhez valami 
olyan új dolog fűződjék, ami
vel bevonulhatnék a történe
lembe. Nem akarok minden
áron változtatni, azt szeret
ném, ha együtt, jobban csi
nálnánk, amit eddig csinál
tunk. Ezt nagyon komolyan 
gondolom, mert nem szeret

tem soha, amikor egy új ve
zető azzal kezdi munkáját, 
hogy mindenáron másként 
akarja végezni a dolgát, mint 
az elődje. Ezzel nem azt mon
dom, hogy nem lesz semmi 
új a karon a vezetésem alatt. 
Ha az lesz a meggyőződésem, 
hogy valamiben újat kell csi
nálni, akkor — megbeszélve 
munkatársaimmal — újat is 
csinálunk, de nem minden
áron. Különben az a véle
ményem, hogy az oktatásban 
a stabilitás nagy előny. A túl 
gyakori változtatások nem 
tesznek jót sem a tanárnak, 
sem a diáknak. Az egyetem 
életének első húsz évében ál
landóan új tantervekkel dol
goztunk. Mindig volt egy 
perspektivikus és egy átme
neti tanterv, ennek következ
tében permanensen átmeneti 
tanterveink voltak.

Munkám során a lehető 
legnagyobb mértékben igyek
szem támaszkodni mind a 
párt-, mind a szakszervezet
re és természetesen a KISZ- 
re. Enélkül nem lehet dol
gozni.

— Nagyon lényeges dolognak 
tartom, hogy erősödjék a ta
nulmányi fegyelem. Ezt már 
évek óta mondjuk, de sze
retném, ha valóban tudnánk 
haladást elérni ebben a kér
désben. Amikor az előadások 
látogatottságáról beszélnek, 
általában azt mondják, hogy 
a jó előadásokon úgyis ott 
vannak a hallgatók. Ezzel 
kapcsolatban volt tavaly egy 
érdekes élményem. A hallga
tói véleményezések során én 
is megkaptam saját előadá
saimról a véleményeket, me
lyek nagyon hízelgőek voltak 
számomra. Érdekesnek, hasz
nosnak, jónak tartották a 
diákok az előadásokat. Követ
kező héten bementem elő
adást tartani, a hallgatóknak 
körülbelül huszonöt százalé
ka volt ott. Erre azt mond
tam nekik: mondják, édes 
gyerekeim, ha nem tetszené
nek az előadásaim, akkor 
mennyien lennének?

—- Szóval, itt nem csodaszer
re gondolok, de azért szeret
ném elérni, hogy ha a KISZ- 
csoport egyik tagját már he
tek óta nem látta, azért kér
dezze meg tőle: mondd csak, 
te miért, jöttél erre az egye
temre, miért vagy itt?

F. P.

O k tó b e r  2 -á n  h é t óra  k ö rü l  
so k a n  ta r to t ta k  a z  O rvo si 
e g y e te m  ú j , im p o zá n s  é p ü le te  
fe lé . E zen  a z e s té n  n y ito tta  
k a p u it  a z  o rvo s i „SO TE  N° 1” 
K lu b ja .

A  h e ly  len yű g ö ző . M in d e n  
csu p a  ü veg , m o za ik , csillogás. 
L á g y  b őr fo te lo k , v irá g o k , 
s zó v a l a  leg e leg á n sa b b  e g y e 
te m i k lu b . S  m ily e n  a  m ű 
sor? A  „ tá n c te re m b e n ” s zó lt 
a fr is s  T . T . d isco , e g y -k é t  
s zá m n á l a  s z ín p a d  is m e g e le 
v e n e d e tt .  K é t  lá n y  hatásos, 
jó l  ko reo g ra fá lt tá n co t já r t 
h o l p a tto g ó  r i tm u sú , ho l lágy  
ze n é re . A  kö zö n ség  n a g y  t e t 

szé sse l fo g a d ta  e z t  a z  ú jd o n 
ságot, a m it  a le lke s  ta p s is 
b izo n y íto tt . A  B ea tr ice  is nagy  
s ik e r t  a ra to tt, k e m é n y  r i tm u 
sú , jó  z e n é t já ts za n a k . Dicsé
re te s , ho g y  a rö v id  te c h n ik a i  
s z ü n e te t  ö tle te se n , tö b b  s z e 
m é ly e s  d o b szó ló va l p ró b á ltá k  
k itö lte n i. M ű so ru k o n  vég ig  a  
jó  h a n g u la t m e g te re m té s é n  és 
m e g ta r tá sá n  fá ra d o z ta k .

S a jn o s  a  s z ű k k ö r ü  p ro p a 
g a n d a  m ia tt  c sa k  k e v e se n  tu d 
ta k  errő l az ú j k lu b ró l és 
m o s t u tó la g  m á r c sa k  a z  a j
tó n  k ív ü lrő l f ig y e lh e t ik  a z  é r
d e k lő d ő k  a  jó  h a n g u la tú  „bu
l i t”.

Az idei pártoktatási tervről
Ideológiai-politikai felké- illetve továbbfejlesztését jelen-

szüitség nélkül seniki sem ké
pes eligazodni a körülöttünk 
folyó események bonyolult 
láncolatában. Ha mindenki 
számára fontos, hogy ezt a fel- 
készültséget megszerezze és 
szinten is tartsa, különösen 
igaz ez a megállapítás egy 
egyetem hallgatóira, dolgozói
ra. Mindezt annak kapcsán ír
juk le, hogy

a párt végrehajtó bizottsá
ga megvitatta és elfogadta 
a tanév politikai-ideológiai 

oktatási tervét.
Ilyen terv hosszabb távra, dif
ferenciáltan megfogalmazott 
célkitűzések alapján minden 
évben készül.

Milyen továbbképzési for
mákat tartalmaz ez a terv, 
leikre vonatkozik? Egyetemün
kön az oktatók ideológiai-poli
tikai továbbképzésének fő for
mája az egyéni továbbképzési 
tervekhez kapcsolódó irányí
tott és ellenőrzött önképzés. Ez 
főleg a szakmai kérdések el- 
méleti-ideológiai-politikai ösz- 
szefüggésednek megismerését,

ti. De emellett jelentős teret 
kap a szervezett továbbképzés 
is. Az oktatók előadásokon, el- 
méleti-ideiológiai konferenciá
kon vesznek részt.

Néhány téma, cím az idei 
tervekről: Tímár Mátyás 
elvtársa-t a Magyar Nem
zeti Bank elnckét kérjük 
fel, hogy időszerű gazda
ságpolitikai kérdésekről 
tartson előadást. Előadást 
hallunk majd a páríirányí- 
tás, pártellenőrzés kérdé
seiről is. Konferenciák té
mája pl. a termelési viszo
nyok problematikája, a 
fejlett szocialista társada
lom osztályszerkezete, a 

szocialista életmód.
Koordinálja az oktatási terv a 
KISZ-bizattság, az oktatói 
KISZ, a szakszervezet (a pár- 
tonkívüliek oktatásának fele
lőse) ideológiai továbbképzési 
munkáját is. A KISZ pol. kép
zési tervének megvalósításá
hoz a pártszervezet előadók, 
vitavezetök biztosításával is 
szeretne segítséget nyújtani.

Vásári kaktuszok Fotó: Berczelly Mária

A szerződéses munkák
és hatása

„Én mündig nagy KK-s vol
tam, de most egy darabig 
nem vállalok ilyen munkát.” 
Az új KK-rendelet utáni hely
zetet az ilyen és ehhez ha
sonló kijelentések is jellem
zik. Persze, ha „hivatalos” 
nyilatkozatra kerül sor — 
mondjuk a Közgazdász szá
mára — az érdekeltek már 
sokkal árnyaltabban fogal
maznak.

★
A 131/1976-os OM számú 

utasítás szükségessé tette a 
szerződéses munkákra vonat
kozó rend felülvizsgálatát, en
nek szellemében készült el 
egyetemünkön az 5-ös számú 
rektori utasítás. Egy követ
kező lépcsőfok az „SZM mód
szertani útmutató” volt, mely 
lényegében a rektori utasítás 
„lefordítása”, modulrendszer
ben való ábrázolása. E mun
ka elkészítése Sommer Andor 
nevéhez fűződik.

— M ily e n  o k o k  te t té k  s z ü k 
ségessé  a r e k to r i  u ta s ítá s t, 
i l le tv e  az a n n a k  a la p já n  k é 
s z í te t t  m ó d sze r ta n i ú tm u ta tó t?

— A felsőoktatási intézmé
nyekben olyan szellemi tő
kék vannak, melyek jobb 
hasznosítása az egész ország
nak érdeke. Ez volt mondjuk 
a pozitív oldal. Másrészt vizs
gálatok, elemzések folytak az
zal kapcsolatban, hogy a szer
ződéses munkákból mit reali
záltak ténylegesen a megbízó
nál, illetve az egyetemi okta
tás során. Ugyancsak megol
dásra váró kérdés volt, hogy 
egyes helyeken indokolatla
nul megugrottak a jövedel
mek és ezeket valahogy eti
kai korlátok közé kellett szo
rítani. Az új szabályozás egy
úttal a nemkívánatos szerző
déses munkák háttérbe szorí
tását is célozza. Korábban sok 
olyan rutinmunkát vállaltak

az oktatók, melyekre esetleg 
egy szervezési intézet hívatot- 
tabb lett volna, vagy amelye
ket vállalati belső erőkkel is 
meg lehetett volna oldani.

— M ily e n  ú j vo n á sa i v a n 
n a k  a z  ú j  s za b á lyo zá sn a k?

— Űj dolog, hogy kötelező 
eseménynaplót vezetni. En
nek célja, hogy azok a leg
főbb tevékenységek, melyek
hez dokumentum kapcsolódik, 
pl. szerződéskötés, ne vessze
nek el nyomtalanul. A szer
ződéses munkákkal kapcso
latban nagyon sok bizonylat 
„van forgalomban”, s ezek jó 
részét egyszerűen nem hasz
nálták. Leginkább még a ki
fizetésre szolgáló nyomtatvá
nyokat töltötték ki, ami ért
hető.

A Módszertani útmutató a
legkorszerűbb elveket alkal
mazza, rendszerelméleti ala
pon áll és így dolgozza fel a 
rektori utasításit. Ez a modul 
magának a rendeletnek lénye
ges elemeit fordítja le folya
matábrára, meghatározza, 
hogy az egyes vezetési szinte
ken kinek, mikor, mit kell 
csinálnia. Egyszerűvé, szemlé
letessé teszi a megjelent szö
veget.

— E lső rá n ézésre  n e m  lá t
s z ik  e g y sze rű n e k  a fo ly a m a t-  
ábra .

— A folyamatábra a rektori 
utasítást tükrözi. Ha bonyo
lult, az az utasítás bonyolult
ságát, helyenkénti túlszabá
lyozottságát jelzi.

★
A rektori utasítás vissza

menőleg 1976. szeptember 1- 
től van érvényben. Az eddigi 
tapasztalatok mindenesetre sok 
bizonytalanságot és — mind a 
megbízók, mind a munkavál
lalók részéről — megtorpa
nást hoztak a fe'színre. Míg 
a tavalyi évben 60 szerződé-

új rendje

ses munkára mintegy 21 mil
lió forint értékben kapott 
megbízást az egyetem, addig 
idén ezek a számok: 12 mun
ka, 7 millió forint. E vissza
esés csak részben magyaráz
ható azzal, hogy az új szabá
lyozás magasabb minőségi kö
vetelményeket támaszt a szer
ződéses munkákkal szemben, 
s ez jórészt kiszűri a rutinjel
legű feladatok vállalását. A 
megtorpanásban nyilvánvaló
an más okok is szerepet ját
szanak. Sokan — akik eddig 
sem igen foglalkoztak KK- 
val — most az új szabályozás
sal próbálják igazolni magu
kat, hogy lám, ők már ak
kor megmondták... A párt vb 
állásfoglalása, hogy a hasznos 
és értelmes KK-t ösztönözni 
kell: az egyetem rangja és sú
lya megköveteli, hogy nagy 
volumenű, alkotó jellegű mun
kákat vállaljanak el az okta
tók.

★
A szabályozás eddigi ta

pasztalatairól kérdeztük For
gács Csabát, az agrárközgaz
dasági tanszék oktatóját. O 
képviseli a tanszéket a szer
ződéses munkát elbíráló ipari 
kari zsűriben.

— Sok tapasztalat még nem 
áll rendelkezésre, mert az uta
sítás megjelenése óta kötött 
szerződések határidői még nem 
jártak le. A várható hatásokat 
egyrészt inkább csak sejteni 
lehet. Ami már most is lát
ható, hogy a KK a megrende
lők felé félreértékelődött, a 
munkában résztvevők számára 
pedig olcsóbbodott, keveseb
bet fizet. A vállalatok felé a 
„drágulás” körülbelül kétsze
res: ha azt akarjuk, hogy a 
munkavállaló (oktató) ugyan
azért a munkáért azonos ősz- 
szeget kapjon, mint egy év
vel ezelőtt, akkor — az el

számolásból következően. — 
mintegy kétszeres árat kell 
kérni a megbízótól. Kérdés 
azonban, hogy az hajlandó e 
ugyanazért a munkáért a na
gyobb összeget megadni?

Az új szabályozásnak min
denképpen pozitív vonása, 
hogy az egyetemet, a tanszé
ket arra ösztönzi, hogy a KK 
munkákban az országos szintű 
kutatási tervekben megtalál
ható témákhoz kapcsolódja
nak. Problémaként vethető 
fel az, hogy ha a téma nem 
szerepel semmilyen országos 
kutatási programiban. Ennek 
ellenére kidolgozása a válla
lat szempontjából szükséges 
lehet, s tudományos értékkel 
is bírhat, mégis kedvezőtle
nebb elbírálás alá esik. A sza
bályozás ugyan ad lehetősé
get az ilyen munkák ösztön
zésére, jobb kategóriába való 
besorolására, de ez esetben 
a konkrét feltételek pontos 
megfogalmazásának hiánya az, 
ami nehezíti a bizottság mun
káját.

— A  K K  eg y ik , n e m  u to lsó  
h a szn a  a s z ü le te t t  e r e d m é n y e k  
o k ta tá sb a n  va ló  a lka lm a zá sa .

— Igen. A szerződések szá
mának csökkenése a vállala
tok elbizonytalanodása az ok
tatásnak sem kedvez. Az ok- 
tatásba-ry is hasznosítható tu
dományos értékkel bíró KK 
munkák számának visszaesése 
az oktatás színvonalának eme
lésére is kedvezőtlenül hat. 
Az új szabályozás ösztönöz a 
tanszékek közötti jobb együtt
működésre, mert külső dolgo
zókat csak az árbevétel 5 szá
zalékáig lehet foglalkoztatni. 
Ez egyben a belső erők jobb 
hasznosítását, egyenletesebb 
bevonását is eredményezheti 
ezekben a munkákban.

★
Az eddigi tapasztalatok nem 

nevezhetők egyértelműen po
zitívnak. Arra a kérdésre, 
hogy a vállalatok és az okta
tók visszahúzódása mennyire 
lesz tartós, csak az elkövet
kező időszak adhat választ.

F. P.
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JÖ SZELET!

A vitorlás sportot Magyarországon nem sokan űzik. Viszonylag 
szűk körű nemzeti válogatott,' szinte állandó tagokkal, lassan bővülő 
utánpótlásnevelés, néhány jelentős és egy-két tucat kisebb egyesület 
jellemzi. Az olimpiákon sem tartozik sikersportágaink közé.

A vitorlás hajók két csoportba sorolhatók. Egyik részük tőke
súlyos, többszemélyes hajó, amely túraversenyekre alkalmas, az 
uszonyos sporthajókat pedig pályaversenyekre_ építik. A sport
hajók egy vagy kétszemélyesek, ennek megfelelően egy, illetve két 
vitorlájuk van. Négyszemélyes hajó esetében a kormányos a taktikát 
dolgozza ki és segít a hajó kiegyensúlyozásában, a legénység fel
adata a hátszélballon kezelése és a hajó egyensúlyának biztosítása. 
A versenyek általában többfutamos sorozatversenyek, a végered
mény pontozás alapján alakul ki. Egy-egy futam rajttal indul, a 
háromszög alakú pályán széllel szemben, háromnegyed szél és hát
szél szakasz után van a befutó. A sporthajók egyik legelterjedtebb 
típusa a 470-es <470 cm hosszú, a vitorlája 23 négyzetméter), ver
senyük az olimpia műsorán is szerepel.

len szakasz után. A m! küz
delmünk már akkor elkezdő- 
dik, hogy hány embert akarok 
ma megverni. Ennek érdeké
ben aztán erős szélben is fel
húzzuk ,a ballont, növeljük 
ezzel a ránk háruló fizikai 
megterhelést, közben persze 
gondolkodni, figyelni is kell, 
nem mindenki bírja egyfor
mán.

— És mi a helyzet a sze
rencsével?

— Ha valami azért nem jött 
be, mert közben fordult a 
szél, ezzel nem sokáig foglal
kozom. Nem tehettünk róla. 
Füredről például azt tartják, 
ott sok múlik a szerencsén. 
De ez azért nem lehet így, 
mert mégis mindig ugyanazok 
győznek. Sok versennyel, ed
zéssel minden vizet ki lehet 
ismerni.

— Milyen edzéssel készül
tök?

— Rendszeresen csak a vá
logatott keretet edzik.

Télen tornateremben spe
ciális gyakorlatokkal erősí
tünk. De szerintem az a leg
fontosabb, hogy minél több 
versenyen vegyünk részt. A 
válogatottak mindent feláldoz
nak ezért, minden idejüket a 
vizen töltik. Tudom például, 
hogy egyik társam, még az 
egyetemet is otthagyná, ha 
akárcsak a hármas olimpiai 
keretbe bekerülne. Abból pe
dig csak egy hajó utazik ...

— Már kinőttél a sportis
kolából. Hová igazoltál?

— A KÖFÉM versenyzői va
gyunk. Ott most szűkítették a 
létszámot, így egy-egy páros
ra többet tudnak fordítani. 
Idén majdnem minden balato
ni versenyen részt vettünk. A 
bajnokságon gyenge szél volt, 
nem kedvezett, kilencedikek 
lettünk. A Helikon kupán he
tedik helyen végeztünk. Nem
rég jöttünk haza a lengyel 
bajnokságról. Tengeren ver
senyezni nagyon jó. Az em
ber megszokja a nagy hullá
mokat, az erős szítoc, sokat 
lehet tanulni. Visszatérve egy 
kis vízre, jobban át. lehet lát
ni annak mozgását.

— Ha valakit vitorlázni
hívnál, mivel érvelnél a

sportág mellett?

Az M 5-ös hajót a versenye
ken Péteri Gábor kormányos 
nevével jegyzik.

— Miért választottad ép
pen a vitorlázást?

— Véletlenül. A bátyámnak 
tetszett meg, és akart jelent
kezni, de már idősebb volt a 
korhatárnál, így én kerültem 
Agárdra, a Velencei-tavi Ví
zi Sportiskolához. Akkor a 
Cadet volt a legkisebb hajó, 
egy nyáron át jártam ezzel. 
Mindenki így kezdte. Aztán 
három évig kormányoztam. 
Különösebb eredményünk 
nem volt, kisebb agárdi ver
senyeket nyeregettünk, de a 
bajnokságon rosszul jött ki a 
lépés. Ezután 420-asra kerül
tem. Ez átmenet a kishajó és 
a 470-es között. Itt már sok
kal jobban kezdtem. De köz
bejött a felvételi, a katona
ság. Abban az évben kihagy
tam egy bajnokságot, ezt na

gyon sajnálom. Ügy érzem, 
képesek lettünk volna meg
nyerni. Három éve. mióta 
egyetemista vagyok 470-essel 
versenyzünk.

— A vitorlázásnál az 
eredményekben nagy sze
repe van annak, hogy mi

lyen a hajó?
— Természetesen. Az első 

húszba kerülni csak egészen 
jó hajókkal lehet, máskülön
ben hiába a versenyző tehet
sége. Alapvető a hajó anyaga, 
a vitorlák szabása, az árboc 
és a vitorlák egymáshoz vi
szonyított állása. Ezeken túl 
az embereken és a szerencsén 
múlik minden.

— Lehet a vitorlázásban
is küzdeni?

— Egy verseny általában 
nagyon hosszú, sok múlik a 
szerencsén is. Én elsődlegesnek 
a lelkierőt tartom, azt, hogy 
ne adjam fel az első sikerte

— Nem tudom, ez jó-e, 
vagy nem, de tény, hogy a vi
torlázás mindenféle romanti
kája megszűnt. Mi soha nem 
megyünk úgy a vízre, hogy 
na most vitorlázunk mindig 
gyakorlunk valamit. Én vélet
lenül kerültem a sportiskolá
ba, a kiválasztás ma már to- 
borzókon történik. A lemor
zsolódás azonban elég nagy, 
hiszen a sportiskola is a ver
senysportot szolgálja. Egyik 
edzőnk ezt úgy mondja, ver
senyistállóvá alakult. Viszont 
nyáron víz mellett lenni na
gyon jó. Ezen túl a fizikai és 
szellemi próbák olyan kombi
nációja a vitorlázás, amely ke
vés más sportágban van meg. 
Ebben a sportágban nincs vi
lágrekord, mindig az adott pá
lyán, adott helyen kell a leg
jobbnak lenni. Éppen ezért 
itt nincs olyan, hogy ő haver, 
elengedem, hadd menjen, itt 
mindenki ellenfél, aki a vizen 
van.

Molnár Gabriel’a

AZ
ÖTSZÖ

RÖS-
MAGYÁR
BAJNOK

— L e tö r t  az o lim p ia i s ik e r 
te len ség ?

— Hát, nem mondhatom, 
hogy feldobott. De ma már 
helyére tudom tenni a tör
ténteket — válaszolja a nem 
túlzottan kellemes kérdésre 
Vermes Albán válogatott úszó, 
s elsőéves közgázos. — Nem 
tudtam teljesíteni a kikülde
tési szintet, s így nem is 
utazhattam Montrealba; pedig 
nagyon hajtottam.

— P ersze  s z é p  s ik e re id  is 
v a n n a k .

— Akadnak azok is, hiszen 
1968 óta úszom. Európa Kupát 
nyertem, kint voltam a szófiai 
Universiadén s ötszörös ma
gyar bajnok vagyok; a mell
úszás a specialitásom, így a 
100 és a 200 méteres távon.

— H a zá n k b a n  v a la h o g y  n e m  
d iv a t  m e llú s z ó n a k  len n i, m ég  
H a rg ita y é k  is g y e n g é n  ú sz 
n a k  e b b e n  a v e rse n y szá m b a n .

— Valóban nincs nagy 
mellúszó mezőnyünk, azért, 
mert az edzők nem nagyon ta
nítják ezt az úszószámot. Kü
lönben is, ha megfigyelted 
a szabályos mellúszás hatá
rát, majd mindenki csak sú
rolja. Hol a láb tempóval van 
baj, hol pedig a fejtartással.

— H a a z t  íro m , h o g y  a  m a 
g y a r  ú szó sp o r t je le n le g  n e m  
é li fé n y k o r á t, e z z e l a ligha  
íro k  ú ja t .  D e a z  o k o k  é r d e k e 
s e k  le h e tn e k , fő leg , ha  egy  
o ly a n  v e rs e n y ző  m o n d ja , a k i  
s z e re t g o n d o lk o d n i is  sp o r t
ágáról.

— Elég nehéz dolog az oko
kat pontosan meghatározni. 
Mások is próbálkoztak már ez
zel. Szerintem ott van a leg
nagyobb baj, hogy nincs nagy 
alapja, azaz utánpótlása az 
úszásnak, és nagyon kevés a 
létesitmény. Kevés az. úszó is, 
s akik vannak, azok főleg a 
fővárosban. Vidéken egyedül 
Egerben van jelentős jszóok- 
tatás, s válogatott versenyző 
is csak innen kerül ki. (Egyéb
ként én is egri vagyok, s on
nan lettem válogatott). Pedig 
másutt is lenne lehetőség 
erre, hiszen például Kecske
mét és Debrecen is kiváló 
uszodával rendelkezik, s arra
felé is akadnak tehetséges gye
rekek. De hát ehhez edző kel
lene. Sajnos nincs meg a ter
mészetes, egészséges k: válasz- 
tódás sem. Az előzőek miatt 
ez nem is lehetséges. Ugyanis 
az edzők egyszerűen nem küld
hetik el a kevésbé tehetsége

seket a jelentkezők közül, 
mert akkor alig maradna em
ber. Még egyszer mondom, nem 
ágról van szó, hogy Magyar- 
ország szűkölködne úszótehet
ségekben, nem, hanem vala
hogy nem kerültek, s nem ke
rülnek felszínre. Csakhogy 
ehhez is kellene néhány lelkes 
ember; fel kellene kutatni az 
ügyes gyerekeket. A másik ok, 
amit mondtam, a létesítmény- 
gond. Egyszerűen alig van 
uszoda, a meglevőkért pedig 
az egyesületek külön harcot 
vívnak. Bár nemrég éppen 
Dunaújvárosban építettek 
egyet, de még szükség lenne 
jónéhányra szerte az ország
ban. ,

— M in d e z e k e t é rd e m e s  v o lt  
e lm o n d a n i, m é g  a  lá tszó la g  
s ik e re s  id e i E B  u tá n  is, a h o l 
k é t  ú s z ó -a ra n y é re m  s z ü le te t t  
H a rg ita y  és V e rra s z tó  Z o li  
ré v é n . E z a s ik e r  a zé r t lá tszó 
lagos, m e r t  ha  e z  a k é t  v e r 
se n y ző  n e m  le t t  v o ln a  k in t ,  
a k k o r  szo m o rú b b  le n n e  a  s ta 
t is z t ik a  is. D e íg y  is  lá tn i  
k e ll , ho g y  n in c s  c sa p a tu n k , 
csa k  e g y -k é t  e m b er . S  e n n e k  
o ka  a b b a n  r e j l ik , a m it  a z  
im é n t  A lb á n  e lm o n d o tt .

— G o n d o lo m  a z ú szás, a 
g y a k o r lá s  m e n n y isé g é r e  n á 
lu n k  se m  ig en  le h e t panasz. 
T e  p é ld á u l, m e n n y i t  ed ze l?

— A hét hat, napján úszom, 
napi 14 ezer métert. Reggel 
5—6 ezret, délután pedig a 
többit. Ez valóban nem kevés, 
illetve éppen megfelelő.

— A lb á n , ú g y  tu d o m , h o g y  
a le g u tó b b i o lim p ia  m ia t t  k i 
h a g y tá l e g y  é v e t  a  ta n u lá sb a n .

—  Pontosabban ez úgy volt, 
hogy 1975-ben végeztem az 
egri Alpári Gyula Közgazda- 
sági Szakközépiskolában, aztán 
rögtön fölvettek az egyetemre. 
Ekkor úgy döntöttem, hogy az 
olimpiára teljes erővel készü
lök, s az egyetemre csak az 
olimpia után iratkozom be.

Ezután a kihagyás után egyéb
ként nagyon oda kell majd 
figyelnem a tanulásra, mert ez 
idő alatt nemigen foglalkoztam 
közgazdasági témákkal.

— H o g ya n  k a p cso ló d sz  a z  
if jú s á g i m o zg a lo m h o z , a K IS Z -  
hez?

— 1972 óta vagyok KISZ- 
tag. Az osztály alapszervezeté
hez tartoztam, majd egy évre 
az olimpiára való készülés 
idején az Egri Dózsa alapszer
vezetébe igazoltam át. Most 
pedig döntés előtt állok, hogy 
hol legyek tagja a szervezet
nek; az egyetemen, vagy pe
dig az Újpesti Dózsában, ahol 
jelenleg sportolok. Mind a ket
tő mellett szólnak érvek. A 
Dózsa mellett ugyanaz, mint 
ami korábbat) az Egri Dózsa 
alapszervezete mellett, az 
időmet jobban tudnám egyez
tetni a többi sportolóval; az 
egyetem mellett pedig az szól, 
hogy végtére is egyetemista 
vagyok, s jó lenne együtt len
ni itt is a társakkal. Bár az 
az igazság, hogy nemigen fo
gok tudni eljárni az egyetemi 
rendezvényekre; nem hiszem, 
hogy sok időm lenne rá. Hát 
majd még meglátom.

— M ik  a  te rv e id ?
— Szeretném megállni a 

helyem az egyetemen és az 
uszodában is. A most követ
kező év nagy próbaév lesz 
mindkettőben. Tanulni is 
kell, de szeretnék kijutni a 
jövő évi VB-re, majd Moszk
vába is, az olimpiára, 1980- 
ban.

Albánról azt mondják ré
gi és új ismerősei, csoporttár
sai, hogy nagyon rendes 
srác, amiről én is meggyő
ződtem. Szép sikereket mond
hat magáénak, de mégsem ve
ri a mellét; szerény, rokon
szenves ember. Ügy tűnik, év
folyamtársai máris megked
velték.

Borsi László

KSC-eredmények
Megkezdték küzdelmüket az 

NB II-ben kosarasaink. A 
lányok az eddig lejátszott öt 
mérkőzésből mindössze egyet 
veszítettek el, s jelenleg az 
ötödik helyen állnak. 

Eredmények;
Közgáz—Gyógyszer 47:65;

Székesfehérvár—Közgáz 
46:81; Magyar Hajó—Köz
gáz 39:86; Közgáz—Tata
bánya 95:63 Ld: Porkoláb 

(35), Varga Zs. (19).
A legutóbbi találkozón a 

bajnokesélyes, rutinos, régi 
válogatott játékosokból álló 
Tipográfia felett diadalmasko
dott fiatal együttesünk, ügyes 
taktikával.

Tipográfia—Közgáz 61:66 
(32:26). Ld.: Molnár A. 
(24), Kakucsi (21), Varga 

Zs. (12).
A férfiak lehengerlőén sze

repelnek, ősszel ez idáig még 
mindenkit megvertek.

A kosarasok jó kedve ko
rántsem költözött át a kézi- 
labdásainkhoz. A fiúk eleddig 
szép eséllyel pályáztak a Bu
dapest II. osztályba való fel

jutásra, ám a legutóbbi né
hány balsikerű fellépésük 
csaknem teljesen szertefosz- 
latta reményeiket. 

Eredmények;
Rákosmenti TSZ—Közgáz 
23:22. Gázművek—Közgáz 
18:18. Kandó—Közgáz
25:16, (14:5).
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népeáhönuv
N y o lc  n a p  a la tt 1300 k ilo m é te r t  u ta z tu n k  

S p a n yo lo rszá g b a n , e k ö zb e n  h a t v á ro s t n é z 
tü n k  m eg . O ly a n  vo lt, m in t  a m ik o r  a z  e m 
b er b e le la p o z  eg y  k é p e sk ö n y v b e .

Toledo
A u tó b u s z u n k  m e g á ll eg y  k ilá tó n á l a  T a jó  

m e r e d e k  p a r tjá n . A  s z e m k ö z ti  h eg yo ld a lo n  
szo ro n g  b á styá s  fa la i m ö g ö tt T o led o  ó vá ro 
sa. É v s zá za d o k k a l e ze lő tt i t t  á llh a to t t  E l G re 
co, m ik o r  „T oledo  lá tk é p e ” c ím ű  k é p é t fe s 
te t te . A  lá tv á n y  v a ló b a n  e lragadó. T o led o  150 
é v e  v é d e t t  város. A zó ta  n e m  é p íte t te k  b en n e  
ú j  h á za t, a  r é g ie k e t e lle n b e n  g o n d o sa n  k a r 
b a n ta r tjá k . A  tu r is ta  n ézi, és ú g y  tű n ik , h o g y  
i t t  m e g á llt az idő.

E u ró p a  le g sze g é n y e b b  a n y a g ú  m ú ze u m a  
fe l te h e tő le g  a  to led ó i zs id ó  m ú ze u m . E g y  
m e g k o p o tt, a z  in k v iz íc ió  p u s z títá sa  e lö l v é 
le t le n ü l m e g m e n e k ü l t  zs in a g ó g á b ó l n y íl ik .  
K é t  szo b a  a z  egész. A  lá tn iv a ló :  k é t  s írkő , öt 
la p  a  b ib liá b ó l, n é h á n y  h a szn á la ti tá rg y  és 
fé n y k é p fe lv é te le k  sp a n y o l v á ro so k  h a jd a n i  
z s id ó n eg yed e irő l. E u ró p a  m á so d ik  leg n a g yo b b  
o rszá g á b a n  n e m  ta lá lta k  tö b b  e m lé k e t  ró lu k . 
A z  1492-es és a z  a z t  k ö v e tő  h ason ló  r e n d e le 
te k e t  v é g re h a jto t tá k . K o p á rsá g á va l tü n te t  ez  
a m ú ze u m .

Templomok
T e rm é sze te se n  k a to l ik u s a k . N a g yo k . G a z

dag o k . D íszesek . O ly  n a g yo n , ho g y  a sz e m  
f e l  se m  tu d ja  in n i. O szlo p o k , c irá d á k , a ra 
n y o zá s  és re n g e te g  fr e sk ó . M in d e g y  m ily e n  
k o rb ó l s z á rm a z ik  a te m p lo m  —  g ó tik u s , r e 

n e szá n sz , v a g y  arab  m e c se t v o lt  e re d e tile g  —, 
m in d e n t  u ra l a  b a ro k k  fu l la s z tó  lég kö re . És 
ha  a z e m b e r  n e m  é re zn é  e lég  k ic s in e k  m a g á t 
—  o tt  v a n n a k  m ég  a va srá c so k !

A  sp a n y o l te m p lo m o k b a n  az o ld a lk á p o ln á k  
és a fa la k  m e n té n  h ú zó d ó  ré sz  m in d e n k ié .  
K ö zé p e n  fa lla l k ö rü lv é v e , eg ym á ssa l s z e m b e n  
á ll a fő o ltá r  és a  kórus. E z a  p a p o ké  és a n e 
m esség é . G y ö n y ö rű  k o vá cso lt va srá cso k  zá r 
já k  el e b e lső  te m p lo m o t a k ö zn é p  elől.

A múzeum Olajfák
1492. J e le n tő s  d á tu m :  az ú jk o r  ha jn a la . 

K o lo m b u sz  e k k o r  fe d e z i fe l  A m e r ik á t. A  k a 
to l ik u s  k irá ly o k , F erd in á n d , és Iza b e lla  v is z -  
s z a fo g la ljá k  G ra n a d á t. E zze l b e fe je ző d ik  a  
rec o n q u is ta , a m ó ro k  k iű zé se  S p a n y o lo rszá g 
ból. N a g y  va llá si, p o li tik a i és gazd a sá g i há 
b o rú  k e z d ő d ik  eb b e n  a z é v b e n : m e g je le n ik  az 
első  r e n d e le t a zs id ó k  k iű zé sé rő l S p a n y o lo r 
szá g b ó l. A z  ú jk o r  h a jn a lá n  v a g y u n k .

R e n g e te g e t lá t tu n k . O tt a h o l eg y  fű s zá l sem  
é l m e g  a k is zá ra d t vö rö s fö ld ö n , az o la jfa  
m ég  v íg a n  hozza  bogyóit. A n d a lú z iá b a n  m á s  
n ö v é n y i k u ltú r á t  jó fo rm á n  n e m  is lá ttu n k .  
A z  a n d a lú zo k ra  a z t  m o n d já k :  lu s ta  e m b e re k .  
É v e n te  e g y sze r  d o lg o zn a k , a z  o la js zü re t id e 
jén . A z  o la j fá n a k  n e m  k e ll so k  ápolás, el k e ll  
ü lte tn i és ké ső b b  le k e ll s ze d n i a te rm és t. 
A n d a lú z iá b a n  ip a r n in cs , fö ld e k  a n a g y b ir to 
k o so k  k e z é n  v a n n a k . A z  a n d a lú z  p a ra sz to k  p e 

d ig  „ lu s tá lk o d n a k ” és r e m é lik , h o g y  m u n k á t  
k a p n a k  az o la js zü re te n . E b bő l a  ta r to m á n y 
ból leg n a g yo b b  a z e lvá n d o r lá s , i t t  a leg n a 
g yo b b  a m u n k a n é lk ü lis é g .

Flamenco
A  fla m e n c o  a n d a lú z  tá n c . B o n y o lu lt  r i tm u 

so kra  ép ü l, a d a lla m  és a s zö veg  s z in te  n e m  
é r v é n y e s ü l  T ü ze s , k e m é n y  tá n c  ez, és n e h é z  
is. A  leg fo n to sa b b  b en n e  a  sz te p p e lé s  és a  
k a s z te n y e t ta  szerep e , ö t  p e rc  s z e re p lé s  u tá n  
a szó ló tá n co s t le ke lle tf. tá m o g a tn i a s z ín p a d 
ró l. A  lá n y o k  n em  m o so ly o g ta k  tá n c  k ö z 
ben . E ze k  a tá n c o k  k o m o ly a k , k e se rű e k , k e 
m é n y e k . M ég  a  s z e re lm i tá n c o k  is  s z iv b e -  
m a rk o ló a n  fá jd a lm a sa k . S  a m i a z egész f l a 
m e n c o  e s tb e n  a leg cso d á la to sa b b  v o lt:  a  le l
kesed és . A z  a fo rró  á té lés , a h o g y  a tá n co so k  
já r tá k  a dobogón , s a h o g y  a n é ző k  b iz to t tá k  
ő k e t  a k a rza tró l és a fö ld sz in trő l. A z  ig a zi 
fla m e n c o  n e m  tu r is tá k n a k  va ló  lá tvá n yo ssá g , 
h a n e m  b ensőséges kö zö s  szó ra ko zá s. E rrő l 
m e g g y ő ző d h e ttü n k  a b b a n  a k o csm á b a n , a h o vá  
a m ű so r  u tá n  b e té r tü n k . A z  a sz ta lo k  k ö zö tt  
te n y é r n y i h e ly e n  sp a n y o l te e n e a g e re k  já r tá k  
a fla m e n c ó t, s z te p p  cipő  n é lk ü l  és k a s z ta 
n y e tta  h íjá n  ta p so lva , lábba l d o b o lva . De 
se m  a m o zd u la to k  fin o m sá g a , se m  a le lk e 
sed és n e m  v o lt k e v e se b b , m in t  a k lu b b a n .

A kenyér
M a d r id b a n  e lk a p tu k  a sü tö d é s  s z trá jk o t.  

K e d d e n  este  a szá lló b a n  m é g  v o lt  k é t  z s e m 
ly e  a  va csorához. S ze rd á n  reg g e l m á r  csa k  
eg y  vo lt. K e n y é r  h e ly e t t  vacso rá ra  k r u m p li t  
e ttü n k .  C sü tö r tö k ö n  reggel k a p tu n k  eg y  d a 
rab  h á ro m szo r  öt c e n tim é te re s  szá ra z  p is k ó 
tá t. A  k e n y é r  ára S p a n yo lo rszá g b a n  m e g le h e 
tő sen  k ü lö n b ö ző . A  m i z s e m ly e k e n y e r ü n k h ö z

h a so n ló  fé lk iló s  fe h é r k e n y e r e t  9, 13, 19 és 40 
p e ze tá é r t v e t tü k  a z o rszá g  k ü lö n b ö ző  vá ro sa i
ban. M a d r id b a n  eg y  k iló  k e n y é r  ára  109 
p eze ta .

Alcazar
A lc a za r  m in d e n  vá ro sb a n  va n , a h o l a  m ó 

ro k  m e g te le p e d te k . Íg y  n e v e z ik  a v á rk e r te t .  
E n  a co rd o b a it lá tta m , é jfé lk o r . A  v á r  fa la i  
vö rö se k , d e  e z  a lig  lá ts z ik  i ly e n tá j t .  A  k e r t  
k ö ze p é n  m e d e n c e re n d sze r  szö icő ku ta kk a l, v íz 
e sé se k k e l. A sé tá ló  u ta k  ho l a v íz  m e lle t t  v e 
z e tn e k , ho l b e fu tn a k  az á rn y a s  c ip ru sfa so rb a . 
A z u tá n  ró zsa lig e tb e n  b u jó c s k á z ik  v e lü n k  az  
ö svén y . A  k ő p a d  fö lé  o lea n d er  b o ko r ha jo l, 
b ib o r sz ín ű  v irá g a  m o s t n y í l ik .  A  b á n á n fa  el- 
v ir á g zo tt és a szé les  n a g y  le v e le k  k ö zö tt  
m á r lá ts z ik  a zö ld  fü r t .  A  v íz  c so bogásán  n em  
h a lla ts z ik  á t a  vá ro s i fo rg a lo m  za ja , az ü g yes  
m e g v ilá g ítá s  p ed ig  leb eg ő v é  te s z i a k e r te t .  A  
fo ly ó k  fe lő l k e lle m e se n  h ú s  szél fúj .  M in t
ha  a z  E zereg y  é js za k a  m e sé ib e n  já rn á n k .  
M á sn a p  reggel ta n ú n a k  k e ll h ív n o m  az ú t i 
tá r sa k a t, h o g y  v a ló b a n  n e m  á lm o d ta m -e ?

Kolumbusz
A  se v illa i k a te d rá lis  ő rz i h a m v a it. N ég y  

é le tn a g ysá g ú  fé r fia la k  —  n é g y  sp a n y o l ta r 
to m á n y  je lk é p e  — v is z i v á llá n  a kő ko p o rsó t, 
m e ly b e n  ö rö k  n y u g a lm a t ta lá lt a „N agy U ta 
zó ”. N e m c s a k  é le té b e n  h á n y ó d o tt id e -o d a  az  
ó és a z  ú j  v ilá g  k ö zö tt, d e  m ik o r  n a g y  n y o 
m o rb a n . m e llö zö tte n  m e g h a lt, h o lt te s té n e k  is 
ez  le t t  a sorsa. E g y ik  fö ld  sem  a ka rta  b e fo 
g a d n i. M o st i t t  p ih e n , n em  m essze  a ttó l a 
M á r ia -k é v tö l. a m e ly h e z  ú t tá  ke lé s  e lő tt u to lsó  
im á ja  szá llt S o k a n  e ljö n n e k , h o g y  e m lé k m ű 
v é t  m e g c so d á ljá k . A z  u tó k o r  h á lá ja  J ó v á té 
te l?  V a n ita tu m  v a n ita s !

Pál Kata




